
 دبیرکل حزب کارگزاران:

میزان رضایت مردم از مسئولان نظرسنجی شود
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ورزش

آقایان صداوسیما؛ 
این هنرمندان را هم 

به آنتن راه دهید

آرژانتین  و  مسی   
عربستان  مغلوب 

ند شد

۱۵ دوره از برگزاری جشنواره موسیقی نواحی می گذرد؛ 
جشنواره ای که هدف آن حمایت از موسیقی قومی ایران 
زمیــن، هنرمندان این حوزه و در نهایت ارتقاء فرهنگ 
عمومی در جامعه تعریف شده است. ولی مسئله ای که 
به موازات اهداف برگزاری این جشنواره به ذهن متبادر 
می شود، این است که آیا حمایت از فرهنگ و هنرمندان 
نواحی طی یک ســال، تنها با برگزاری یک یا نهایتاً دو 

دوره جشنواره کافی است؟ در شرایط. . .

تیــم ملی فوتبال آرژانتین که یکــی از مدعیان اصلی 
قهرمانی در جام جهانی ۲۰۲۲ قطر اســت، دیدار اول 
خود در این مسابقات را با شکست برابر عربستان پشت 
سرگذاشت تا شگفتی اول این جام رقم بخورد. رقابتهای 
گروه ســوم بیست و دومین دوره رقابتهای جام جهانی 
از ساعت ۱۳:۳۰ دقیقه امروز با دیدار تیم های آرژانتین 
و عربســتان در ورزشگاه لوســیل آغاز شد که طی آن 

سبزپوشان آسیایی ۲ بر یک حریف نامدار...

کشف رود غرق در وعده های بی فرجام

اخیر ناآرامی های  برای  حقیقت یاب  کمیته   تشکیل 
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حسین مرعشی، دبیرکل حزب کارگزاران: 

میزان رضایت مردم از مسئولان نظرسنجی شود
جواد مرشــدی/ روز گذشته حسین 
مرعشــی میهمان خبرآنلایــن بود و به 
سوالات پاسخ داد که مشروح این گفت 

و گو به زودی منتشر خواهد شد.
دبیــرکل حزب کارگزاران در پاســخ به 
ســوالی در مورد جنــس جنبش اخیر 
با بیــان اینکه این اعتراضات ناشــی از 
انباشت اشتباهات دولتمردان و مسئولان 
کشور اســت اظهار داشــت: »متاسفانه 
این اشتباهات کشــور را به جایی رساند 
که انگار یک بغض و گلایه های قدیمی 
ترکیده و نبایــد آن را معطوف به فرد یا 

گروه خاصی کرد.«
او در ادامه مشــکلات کنونی کشور را 
یک بعُدی ندانست و با اشاره به این که 
جامعه از ابعاد مختلف احساس فشار و 
تنگنا کرده و دارای بغض اســت افزود: 
»از یــک حادثه ای کــه منجر به فوت 
خانم امینی شــده ، این بغض ترکیده 
و انفجار عصبانیت رخ داده اســت. به 
زعم او »تمام انرژی مورد نیاز و سوخت 
این اعتراض را خود دولت تامین کرده 

است.«
مرعشــی نبود یک مرکزیت هوشــمند 
مدیریــت بحران به لحــاظ بی تجربگی 
و برخــورد امنیتی با همــه پدیده های 
اجتماعی را عامــل اصلی انرژی دادن به 
این جنبش برشــمرد و ادامه داد : »در 
بیســت سال اخیر نرخ تورم کشور بالای 
بیست درصد و رشد اقتصادی مان کمتر 
از ۱.۵درصد بوده است و همین منجر به 
ایجاد انباشتی ازمشکلات برای مردم شده 

است.«
رئیس دفتر مرحوم هاشمی رفسنجانی 
گفت: »در چنین شرایطی در یک سال 
و نیــم اخیر حاکمیت به این جمعبندی 
رســیده که باید فضای مجــازی را نیز 

ببندد.«
وی با اشــاره به اینکه امروز گستردگی 
مشکلات بی ســابقه تر از همیشه است 
و واگــذاری مدیریت بحــران اعتراضات 
به وزارت کشــور و شورای امنیت کشور 
را در صلاحیت آنان ندانســت و افزود: » 
اگر آقای رئیسی با آقای شمخانی مشکل 
دارد مشــکلش را حل و تکلیف را روشن 

کند.«
ایشان در مورد اینکه چرا در حال حاضر 
نیروهای سیاســی و احــزاب به صورت 
قدرتمندانــه وارد معرکه نمی شــوند و 
کمکی نمی کنند بــا ذکر این مثال که 

»تا نگرید طفل کی نوشــد لبن »گفت 
:اصلا خواســته ای در کار نبــوده و هر 
وقت که در جلسات شرکت کرده ایم به 
 خواســت خودمان بوده است و آنها از ما 

نخواسته اند .
دولــت ســوخت اعتراضــات را تامین 
کرده اســت/ وزارت کشور توان مدیریت 
اعتراضات را ندارد/میزان رضایت مردم از 

مسئولان نظرسنجی شود
وی در بخش دیگری با مشــابه ســازی 
حوادث کنونی بــا دهه ۶۰ گفت: »دهه 
۶۰ دو تفاوت عمده با الان داشــت، اول 
اینکه در آن زمان اکثریت قاطع مردم با 

امام بودند و یک جماعتی خیانت کردند 
و جنگ خیابانی راه انداختند، دوم اینکه 
فقط تهران درگیر بود ولی امروز درست 
است که مردم کمتر به خیابان آمده اند 
ولی چند ده میلیون نفر از مردم پشتیبان 
این ها که به خیابان آمده اند هســتند.

ما می گوییم مــردم ناراضی و عصبانی 
هستند و آن ها می گویند نه مردم راضی 

هستند.«
مرعشی با بیان اینکه جمهوری اسلامی 
تا چــه زمانی می خواهــد به موهومات 
تکیه کند، پیشــنهاد نظرسنجی میزان 
رضایتمندی مردم در مورد این جنبش 
و مســئولان ســه قوه را مطرح و اضافه 
کرد اصلا لازم نیســت نتایــج این نظر 
ســنجی را مردم بدانند، صرفا نتایج در 
اختیار مســئولان و رهبری قرار بگیرد 
ضمن اینکه بد نیســت مسئولان میزان 

محبوبیت خود نزد مردم را بدانند.

: امروز درست است که مردم کمتر به خیابان آمده اند ولی چند ده 
میلیون نفر از مردم پشتیبان اینها که به خیابان می آیند، هستند.

ما می گوییم مردم ناراضی و عصبانی هستند و آن ها می گویند نه 
مردم راضی هستند

,,

تشکیل کمیته  حقیقت یاب برای ناآرامی های اخیر
وزیر کشور از تشکیل کمیته  حقیقت یاب 

درباره ناآرامی های اخیر خبر داد.
به گزارش حوزه دولت خبرگزاری تسنیم 
به نقل از پایگاه اطلاع رسانی وزارت کشور، 
احمد وحیدی وزیر کشور گفت: در راستای 
صیانــت از حقوق مردم و حاکمیت قانون 

»کمیته تحقیق« متشــکل از نمایندگان 
دستگاه های مرتبط دولتی و غیردولتی ها 

در وزارت کشور تشکیل شده است.
وی همچنین گفت: ایــن کمیته وظیفه 
دارد احقاق حقوق متضررین از حوادث و 
اغتشاشات اخیر را با جدیت پیگیری کند.

وحیدی روز گذشته با بیان اینکه دشمن 
با اتخاذ جنگ ترکیبی به دنبال بی ثباتی و 
ناامنی در کشور است، از احزاب، جریانات 
سیاســی و شخصیت ها خواسته بود تا در 
برابر اغتشاشگران و برهم زنندگان امنیت 

کشور، موضع گیری روشن داشته باشند.

دو خبر؛ دو تکذیب
منبع موثق نمایندگان کجاست؟ 

مصطفی داننده/ طی چند روز اخیر، دو 
تن از نمایندگان مجلس دو خبر مهم را 

رسانه ای کردند. 
۱: حجت الاســلام جــواد نیک بین ادعا 
کرده بود که در شــب آتش سوزی زندان 
اوین، ۴۰ دقیقه پیش از شــروع حادثه، 
آنتونی بلینکن، وزیر امور خارجه آمریکا، 
طی تماس تلفنی با امیرعبداللهیان، وزیر 
خارجه کشــورمان، مطرح کرده بود »ما 
چهار زندانی در اوین داریم که قرار است 
تبادل شود. اتفاقی برای شان پیش نیاید«.

۲: عنابستانی، نماینده ای که سیلی اش به 
سرباز راهور هنوز از یادها نرفته است، اعلام 
کرد: »اکنون که اینستاگرام در ایران فیلتر 
شــده، آن ها برای ما پیام فرستاده اند که 
شرایط شما چیست؟ دوستان در وزارت 
ارتباطات و شــورای عالی امنیت ملی در 

حال بررسی موضوع هستند.«
عصر ایران نوشــت: چندی از انتشار این 
خبرها نگذشته بود که وزارت امور خارجه 
و وزارت ارتباطــات، هــر دو اظهار نظر را 

تکذیب کردند و  گفتند ما بی  خبریم!
در مورد این سبک خبررسانی می شود به چند 

نکته اشاره کرد.
اول: نمایندگان مجلس این خبرها را از کدام 
منبع به دســت می آورند؟ بالاخره یا یکی از 
وزارت خارجه یا به طور مثال شــخص وزیر 

ارتباطات باید این خبرها را به نمایندگان رسانده 
باشد. چون احتمال وحی این اخبار وجود ندارد.  
کاش حداقل این دو نماینده در دفاع از اعتبار 
خود، در مورد این اظهارنظرها، شفاف سازی 
کنند. البته نیک بین گفته است: »وزیر امور 
خارجه آمریکا تماس مستقیمی با وزیر خارجه 
کشورمان نداشته بلکه پیام داده است. اگر من 
گفتم تماس مستقیم بوده، شاید بنده اشتباه 
کرده ام. پیامی که وزیر امور خارجه آمریکا به 
ایران ارسال و وزیر امور خارجه ایران نیز دریافت 

کرد، قبل از آتش سوزی بوده است.«
این سبک پاسخ گویی هم جای هزار سوال 
دارد که این نوشتار جای بررسی آنها نیست. 

دوم: چرا نمایندگان مجلس، این همه علاقه 
به انتشار اخبار دارند؟ به نظر شما خود وزارت 
خارجه و وزارت ارتباطات نمی توانستند از این 
دو خبر مهم رونمایی کنند. از لحاظ خبری و 
در جه اهمیت این دو اتفاق می توانست زلزله 
خبری در ایران و جهان راه بیندازد اما رسانه ای 
نشد و این معنا نشان می دهد که واقعیت آن 
اســت که این دو وزارت خانه به آن اشــاره 

کرده اند نه آنچه نمایندگان مجلس گفته اند.
سوم: فکر می کنید اعتبار یک قوه چگونه از 
بین می رود؟ بله، با همین اظهار نظرها. از کجا 
می شود به دیگر سخنان این آقایان و خانم ها 
اعتماد کرد؟ عقل می گوید به کسانی که  به 
راحتی و چشم در چشم دوربین و مردم، خبر 

اشتباه می دهند، اعتماد نکنیم.
چهارم: معلوم نیست نمایندگان مجلس در 
این مدت بر اساس همین خبرهایی که به آنها 
می رسد، رسانه ای می شود و بعد تکذیب؛ چه 
تصمیم هایی نگرفته اند. خبرهایی که معلوم 

نمی شود منابعشان کجاست؟ 
پنجم: این اظهــار نظرها و تکذیب ها بازهم 
به ما یادآوری می کند که نظارت استصوابی 
شورای نگهبان چه بلایی سر مجلس آورده 
است. مجلســی که در زمان های نه چندان 
دور، مهم ترین تصمیمات کشور به آن سپرده 
می شد و حالا اما نمی شود به اظهارنظرهای 

آنها اعتماد کرد. 
در ادامه نمونه ای از نسخه ای که  نماینده ای 
از پارلمان برای تیم ملی پیچیده است را با هم 

مرور می کنیم:
فلاحی در واکنش به  ســرود ملی نخواندن 
ورزشــکاران می گوید: »بارها از استان های 
مختلف بــه من زنگ زدند و گفتند جوانانی 
داریم که معتقد به نظام هســتند و دوست 
دارند در تیم ملی بازی کنند. لذا وزارت ورزش 
و جوانــان با دیدگاه انقلابی در تیم های ملی 

تجدیدنظر کند.«
می بینید به همین راحتی برای مشــکلات 
کشــور راهکار پیدا می کننــد که به چنین 

وضعی رسیده ایم. 
اگــر یادتان باشــد در بحبوحه مشــکلات 

اقتصادی مردم، برخی از نمایندگان مجلس به 
دنبال تصویب طرحی تحت عنوان »ممنوعیت 
گرداندن حیوانات نجس العین در شهر« بودند. 

همین قدر دور از واقعیت های جامعه. 
همین الان هم که شاهد چندپارگی جامعه 
هســتیم، از مجلــس هیچ ایــده ای خارج 
نمی شود که هیچ بلکه شاهد این هستیم که 
حتی نامه ای را که امضا می کنند نمی خوانند و 
بعد مجبور می شوند بگویند که ما نگفتیم که 

معترضان را اعدام کنید!
البته ناگفته نماند که سخنان دولت مردان هم 
چندان چنگی به دل نمی زند. دولتی که فعلا 
در مقام شعار ایستاده است و از کشوری حرف 
می زند که شباهتی به ایران ندارذ. برای نمونه 
خالی از لطف نیست اظهارات وزیر ارتباطات را 

با هم مرور کنیم:
وزیــر گفته »کاری خواهیــم کرد که طعم 
شیرین ســرعت های چند صد مگابیت بر 
ثانیــه ای را مردم تا پایان دولت ســیزدهم 

بچشند! «
این در حالی ســت که کشــوری همچون 
سوئیس با ســرعت ۲۳۰ مگابیت بر ثانیه، 
پنجمین اینترنت سریع جهان را دارد و با وعده 
»چندصد مگابیت بر ثانیه« وزیر ارتباطات، 
باید منتظر سبقت ایران از سوئیس باشیم! 
سوئیسی که وقتی سخنرانی  دولت مردان را 

می خوانی انگار ما آنجا زندگی می کنیم.

چرا سخن نمی گویم؟
* سیدمصطفی محقق داماد

ما آزموده ایم در این شهر بخت خویش
باید برون کشید از این ورطه رخت خویش

واقعیت این اســت که بنده چــون در مواقعی بیانیه هایی می دهم و 
به آن توجه نمی شــود، جز اینکه عده ای زبــان دریده و یا کودکان 
ناشســته لب از شــیر به میدان می آیند و شروع به انتقاد می کنند، 
بهره ای دیگر نصیبم نشده است؛ مانند بیانیه  ی علمی که اخیرا دادم، 
پیشنهاد به شناخت درست از امر معروف و نهی از منکر و بازخوانی 
آن را دادم و دیدیــم افرادی کــه خود را به عنوان تحصیل کرده در 
قم معرفی می کنند بــه من هجمه بردند. که البته دروغ می گویند، 
تحصیل نکرده اند؛ چون فــرد تحصیل کرده به این صورت بی ادبانه 

حرف نمی زند.
مرحوم پدرم آیت الله محقق 
داماد می  فرمودند، اگر انسان 
مقــام ثبوت را تقویت و مقام 
علمی پیــدا کند مقام اثبات 
ایجاد می شــود.  هیچ وقت از 
قلم یک فــرد تحصیل کرده 

جملات بی ادبانه بیرون نمی آید؛ شما دیدید که در پاسخ به اعلامیه 
و اطلاعیه من که کاملا خیرخواهانه بود چه افرادی بی ادبی و توهین 

کردند، لذا من این تجربه را دارم و ترجیح می دهم حرفی نزنم. 
افرادی هســتند که با توهین و فحش پست می گیرند و مهم ترین 

پله ی نردبان ترقی آن ها توهین به دیگران است.
به نظرم علت آن »عدم تربیت« اســت. قبلا حوزه علمیه قم تربیتی 
بود. افرادی که در حوزه سابقه دارند باید تربیت داشته باشند؛ اما اینها 
نه تنها من، بلکه به حسن آقای خمینی و افراد سابقه دار چون مرحوم 
آیت الله العظمی صافی گلپایگانی هم حمله کردند. مگر ایشــان در 
ملاقات با رییس مجلس فعلی چه گفته بودند؟!  فرموده بودند، »ما 
باید با دنیا ارتباط داشــته باشیم«. این یک حرف منطقی است، اما 

عده ای کودکان ناشسته لب از شیر به ایشان توهین کردند. 
هرگز در تاریخ نمی توان  کســی را بخشــید که به آیت الله العظمی 
صافی گلپایگانی جرأت توهین داشــته باشد و بعد هم در موسسات 

مهمی که با بودجه این مملکت اداره می شود، پست بگیرد.
از شما) سایت محترم جماران( به خاطر این محاذیری که دارم و از 
این که از امتثال اوامرتان معذورم و آمادگی پاســخ به سوالات بعدی 

شما را ندارم، جدا عذر خواهی می کنم.

طرح جنجالی بهارستان نشینان
ممنوع الخروجی دانشجویان 

هنجارشکن، »پیش طرح« است
رئیس کمیســیون آموزش مجلس: ممنوع الخروجی دانشجویان 

هنجارشکن، »طرح« نیست؛ »پیش طرح« است
مهر نوشت : رئیس کمیسیون آموزش مجلس گفت:طرحی درباره 
ممنوع الخروج کردن دانشجویان هنجارشکن در دستور کار صحن 

یا کمیسیون آموزش، تحقیقات و فناوری مجلس قرار ندارد.
علیرضا منادی ســفیدان نماینده مردم تبریز در مجلس شورای 
اســلامی، در واکنش بــه برخی اخبار مبنی بــر ثبت طرحی در 
خصوص »ممنوع الخروجی دانشجویان هنجارشکن«، گفت: چنین 
طرحی در دســتور کار صحن یا کمیسیون آموزش، تحقیقات و 

فناوری مجلس قرار ندارد.
وی تصریح کرد: گویا در قالب پیش طرح در ســامانه قانون گذاری 
نمایندگان پیش نویس طرحی بارگذاری شــده که حتی هنوز به 

مرحله جمع آوری امضا از سوی نمایندگان نیز نرسیده است.
رئیس کمیسیون آموزش، تحقیقات و فناوری مجلس تصریح کرد: 
در صورت وجود چنین طرحی قطعاً کمیســیون آموزش مجلس 

نسبت به آن نظر مثبت نخواهد داشت.
شایان ذکر است این پیش طرح توسط یکی از نمایندگان صرفاً در 
سامانه مجلس ثبت شده است و هنوز به مرحله جمع آوری امضا 

از نمایندگان و اعلام وصول توسط هیئت رئیسه نرسیده است.
رئیس کمیسیون آموزش مجلس درحالی اعلام کرده، درخواست 
ممنوع الخروجی دانشــجویان هنجارشــکن، »پیش طرح« است 
و »طرح« نیســت و افزوده این درخواســت،حتی هنوز به مرحله 
جمع آوری امضا از سوی نمایندگان نیز نرسیده« که خبر »فارس« 
تاکید کرده، »طرح مذکور به امضای تعدادی از نمایندگان مجلس 
رســیده و در حال حاضر در حال جمع آوری امضاء توســط سایر 

نمایندگان است«.
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آغاز تولید اورانیوم 6۰ درصد در »فردو« 
رییس سازمان انرژی اتمی تولید اورانیوم 
۶۰ درصــدی در ســایت فــردو از روز 

دوشنبه را تایید کرد.
محمد اســلامی در حاشــیه بازدید از 
بیستمین نمایشگاه محیط زیست درباره 
واکنش ایران به قطعنامه شــورای حکام 
گفت: گفته بودیم که فشــار و قطعنامه 
سیاسی چیزی را تغییر نمی دهد و صدور 
قطعنامه واکنش جدی دارد و به همین 
خاطر تولید اورانیوم ۶۰ درصد در فردو از 

روز گذشته آغاز شده است.
وی  گفت: بیش از هفت میلیون بشــکه 
نفت از زمــان بهره بــرداری از نیروگاه 
بوشهر صرفه جویی شده است و از لحاظ 
اقتصادی ایــن نیروگاه در هفت ســال 
سه برابر پول ســرمایه گذاری خودش را 
برگردانده اســت. با توجه به تاکید مکرر 
مقام معظم رهبری در دو دهه گذشته بر 
استقاده از انرژی پاک، قانون هدف گذاری 
توســعه نیروگاه های اتمی را در دستور 
کار قرار دادیم تا سهم انرژی هسته ای را 
به  ۲۰ درصد در کشــور افزایش دهیم و 
این هدف حکایت از سرمایه گذاری ۵۰ 

میلیارد دلاری دارد.
اســلامی ادامه داد: در بخش آب، خاک، 
پسماند خانگی و شیرابه ها سعی کردیم 
که با فناوری پلاســما در سطح پایلوت  
اقداماتی انجام دهیم و معتقدم با همکاری 
سازمان حفاظت محیط زیست می توانیم 
این پروژه را در سطحی وسیع فعال کنیم 
که نتیجــه اش خداحافظی با شــیرابه 
خانگــی  و صنعتی خواهد بود. همچنین 
تیم تحقیقاتــی خودمان را برای کاهش 
آلاینده حاصل از ســوخت مازوت فعال 
کردیم و امیدواریم با همکاری شــرکت 
های مرتبط کار رســوب زدایی از مازوت 

را هم انجام دهیم.
اســلامی گفــت: ما در کشــور با حجم 

سنگین آلاینده ها مواجه هستیم، دیگر 
این طور نیســت که مقابله با آلاینده ها 
تکلیف یک یا دو ســازمان باشــد بلکه 
تکلیف همه دستگاه هاست که از محیط 
زیست حفاظت کنند و از معیارهایی که 

باید به کار گرفته شود پاسداری کنند.
رییس سازمان انرژی اتمی ادامه داد: در 
دنیا شاهد هستیم که بسیاری از کشورها 
کربــن صفر را برای ســال ۲۰۵۰ هدف 
گذاری کرده اند. ما هم نیاز داریم به این 

سمت برویم.
وی گفت که در ســازمان انرژی اتمی در 
دو بخش تولید برق از فناوری هسته ای و 
ساخت و تجهیز دستگاه هایی برای کاهش 
آلاینده ها به ویژه شیرابه ها اقدام می کنیم.
اسلامی گفت: تلاش داشتیم که ظرفیت 

طراحی و مهندســی نیروگاه های اتمی 
را در کشور ایجاد کنیم و این مهمترین 
تکلیف ماســت. در ســالهای گذشته به 
خاطر تحریم ها به ما در این زمینه کمک 
نکردند. همچنین وقتی چرخه سوخت 
داریم و نیروگاه های هســته ای و بخش 
بهداشــت و درمان هم به سوخت هسته 
ای نیاز دارند از این رو باید به سمت تولید 

سوخت هم برویم.
وی گفت: در دو ســال گذشته به مساله 
پســماندها و شــیرابه ها توجه کردیم و 
توانســتیم با فناوری پلاسما یک نمونه 
آزمایشــگاهی در ظرفیــت ۱۰۰ لیتــر 
در ساعت را تســت کنیم و با همکاری 
اســتانداری گیلان و ســازمان محیط 
زیست سیستم صنعتی این فناوری را در 

اختیار قــرار می دهیم تا بتوانیم حداقل 
استان های شــمالی این مشکل را رفع 
کنند. منتظریم استان های شمالی حجم 
شیرابه و نقاط مشخص را اعلام کنند تا 
در یک پروسه ساده و کم هزینه شیرابه 
را بــه آب قابل اســتفاده تبدیل کنند. 
همچنین درباره سولفور زدایی از مازوت 
پروژه ای را تعریف کردیم. از هفته پیش 
هم وارد مذاکره شــدیم بــا بخش های 

مربوطه.
رییس ســازمان انرژی اتمی اظهار کرد: 
ما در حد پایلوت این پروژه ها را اجرایی 
کردیم و معتقدیم از فناوری های نوظهور 
از جمله انرژی انمی به طور گسترده می 
توان استفاده کرد. به دلایل مشخصی که 
با پیشــرفت ما برخی ها مخالفند سعی 
می شــود با این اقدامات برخورد شود اما 
ما داریم این مسیرها را باز می کنیم تا در 
زندگی مردم تاثیر انرژی هسته ای بیش 

از پیش دیده شود.

حملات نیروی زمینی سپاه مقر گروهک تجزیه طلب »پاک«
نیروی زمینی ســپاه مقر گروهک تجزیه 

طلب »پاک« را در هم کوبید.
نیروی زمینی ســپاه پاســداران انقلاب 
اســلامی از روزگذشته حملات خود علیه 
مقر گروهک تروریستی پاک را آغاز کرده 
است.  نیروی زمینی سپاه پاسداران انقلاب 

اسلامی از روزگذشته دور جدید حملات 
خود علیه گروهک های تروریستی مستقر 
در اقلیم کردستان عراق را آغاز کرده است.
در حملات امروز مقر گروهک تروریستی 
تجزیه طلب پاک )حزب آزاد کردســتان( 
توســط موشــک  و پهپادهای انتحاری در 

حومه کرکوک مورد هدف قرار گرفته است. 
نیروی زمینی سپاه دور جدید حملات خود 
علیه گروهک های تروریستی تجزیه طلب را 
از ۲۳ آبان ماه و پس از آنکه این گروهک ها 
دست به اقدامات ضدامنیتی در چند شهر 

مرزی ایران زدند، آغاز کرد.

وزیر خارجه انگلیس مدعی شد؛ ایران و انگلیس در یک قدمی مذاکره 
وزیر امور خارجــه انگلیس در گفت وگویی 
به ســوالاتی درباره روابط ایران و روســیه و 
وضعیت مذاکرات احیای توافق هســته ای 

پاسخ داد.
به گزارش روزنامه الشرق الاوســط، جیمز 
کلورلــی، وزیر امور خارجــه انگلیس در 
گفت وگو با این روزنامه در پاســخ به این 
ســوال که آیا تهدیدهای ناشــی از ایران 
واقعی هســتند و انگلیس با اندیشــیدن 
تدابیر امنیتــی در این بــاره، چه پیامی 
به ایران می فرســتد، گفت: امنیت مردم 
در انگلیس واقعا برای ما جدی اســت. ما 
اهمیت روزنامه نــگاری آزاد و صادقانه را 
واقعا جدی می گیریم. وقتی ما یقین داشته 
باشــیم که تهدیدهایی در خاک انگلیس 

وجود دارد،  مسلما پاسخ می دهیم.
ادعای وجود تهدید ناشی از ایران علیه 

افراد در خاک انگلیس
کلورلــی ادامــه داد: مــا می خواهیم این 
پیام را به مردم بدهیــم که آن ها باید در 
انگلیس احســاس امنیت کنند و انگلیس 
از آن هــا حفاظت می کند. ما می خواهیم، 
همان طور که وقتی کاردار ایران را احضار 
کردیم، این پیام را بدهیم که تهدیدها علیه 
روزنامه نگاران غیرقابل قبولند و ما پاســخ 

خواهیم داد.
او در همین راستا و با اشاره به اتفاقات اخیر 
ایران، گفت: به همین دلیل اســت که ما در 

انگلیس اقداماتی برای حفاظت از مردم در 
برابر چیزی که معتقدیم تهدیدی ناشی از 
ایران است، انجام داده ایم، چون این موضوع 
که افراد بتوانند آزادانه و صاقانه  درباره آن چه 

در ایران رخ می دهد، صحبت کنند.
اظهارات وزیر امور خارجه انگلیس در پاسخ 
به این ســوال در پی این مطرح می شود که 
چند روز پیش، کن مک کالم، رئیس آژانس 
اطلاعــات داخلی انگلیس مدعی شــد که 
»سرویس اطلاعاتی متخاصم« ایران مستقیما 

تهدیداتی علیه انگلیس طراحی کرده بودند.
او گفــت: بدتریــن این اقدامات شــامل 
جاه طلبی آن ها برای ربایش یا حتی کشتن 
انگلیسی ها یا اشخاص داخل خاک انگلیس 
بود که دشمن آن ها محسوب می شدند. ما 
تنها از ماه ژانویه شــاهد حداقل ده تهدید 

احتمالی بوده ایم.

همکاری های نظامی ایران و روسیه
الاشرق الاوســط در ادامه نوشت، کلورلی در 
پاسخ به این ســوال که با توجه به اظهارات 
اخیرش در کنفرانس امنیتی منامه، مبنی 
بر این که روســیه و ایــران تهدیدی برای 
منطقه و کشورهای عربی به شمار می آیند 
و تحریم هایی که انگلیس اخیرا علیه ایران 
انجــام داده اســت، آیا این اقدامــات برای 
فرستادن پیامی به ایران کافی است، گفت: ما 
تحریم های هدفمند را در پاسخ به اقدامات به 
خصوص افراد اعمال می کنیم. بنابراین، وقتی 
ما متوجه شدیم که پهپادهای ایرانی به روسیه 
فروخته می شود و این پهپادها برای حمله به 
اهداف غیرنظامی در اوکراین به کار می روند،  
تحریم های به خصوصی را علیه شرکت ها و 
افراد مسئول صادرات این پهپادها به روسیه 
اعمال کردیم. کشورهای غربی ادعا می کنند 
که ایــران در حال حاضر هواپیماهای بدون 
سرنشــین برای عملیات نظامی در اوکراین 
به روســیه می دهد. مسکو و تهران چنین 
اتهاماتی را رد کردند. حسین امیرعبداللهیان 
وزیر امور خارجه ایران گفت که تهران چند 
مــاه قبل از آغاز عملیات ویــژه در اوکراین 

پهپادهایی به روسیه تحویل داده است.
در همین راستا، ناصر کنعانی سخنگوی وزارت 
خارجه ایران در نشست خبری اخیرش در 
پاسخ به سوالی درباره موضوع جنگ اوکراین 
و برخی از اخبار منتشر شده مبنی بر کمک 

ایران به روسیه در جریان این جنگ تصریح 
کــرد: در خصوص بحــران اوکراین ما بارها 
مواضع خود را به صورت صریح و واضح بیان 
کرده ایم. همانطور که بارها گفته ایم در ارتباط 
با این بحران ما پایبند به سیاست بی طرفی 
فعال هســتیم. ما یک طرف جنگ اوکراین 
نیستیم و از ابتدای این بحران تلاش کردیم 
در چارچوب مناسبات دوستانه ای که با دو 
طرف داریم، دو کشور را به مسیر دیپلماسی 
برای حل و فصل اختلافــات برگردانده و از 

ادامه جنگ جلوگیری کنیم.
کنعانی با بیان اینکه ما هیچ تســلیحات و 
تجهیزاتی برای اســتفاده در جنگ اوکراین 
به روســیه ارســال نکرده ایم و یک طرف 
جنگ نیســتیم تصریح کرد: همکاری های 
دفاعی ایران و روسیه مسبوق به شروع این 
جنگ بوده اســت. همکاری های دفاعی ما 
در چارچــوب روابــط دو جانبه و مبتنی بر 
مسیرهای مشخص و قانونی بوده است. ایران 
اصل را بر روابط دوستانه با کشورها گذاشته 
است و اوکراین نیز از این موضوع مستثنی 
نیســت. ما روابط نزدیک و دوســتانه ای با 
اوکراین داشــتیم و در همین چارچوب به 
روابط با اوکراین نگاه می کنیم. ایران در پاسخ 
به اقدام دولت اوکراین به تقلیل سطح روابط 
دیپلماتیک خود با ایران مدبرانه عمل کرد و 
در مسیر حفظ چارچوب های دیپلماتیک در 

روابط دو جانبه عمل کرد.

اردوغان تروریست ها را تهدید کرد؛
به زودی با تانک هایمان وارد عمل 

می شویم
رئیــس جمهــوری ترکیه در 
ســخنانی اعلام کرد که آنکارا 
بــه زودی حمــلاات زمینی را 
علیه گروه های مســلح کُرد در 
مناطق شــمالی سوریه و عراق 

آغاز می کند.
به گزارش شبکه روسیا الیوم، رجب طیب اردوغان، رئیس جمهوری 
ترکیه در این باره تاکید کرد: پاسخ به حمله کثیفی که شهروندان ما 
را در استانبول هدف قرار داد در قلب مراکز سازمان های تروریستی 
در شــمال ســوریه و عراق و در عمق مناطقی داده شد که آنها فکر 

می کردند برایشان امن است.
وی تاکید کرد: ما به خوبی می دانیم چه کســانی از ســازمان های 

تروریستی حمایت می کنند و به آنها اسلحه و پول می دهند.
اردوغان عنوان داشت: سکوت ما از روی ضعف نیست و از همین جا 
اعلام می کنیم که ما به عنوان ترکیه به تمام تعهدات خود در شمال 
ســوریه پایبند هستیم و از این ســاعت مرزهای جدیدی داریم که 
امنیت کشورمان است. هر جا تروریسم باشد ما به آنجا خواهیم رفت. 
در شمال سوریه و عراق در برخی مناطق این کار را انجام داده ایم و در 
برخی مناطق باید این هدف را محقق کنیم و کسی نمی تواند جلوی 

ما را بگیرد یا به کاری که انجام خواهیم داد اعتراض کند.
رئیــس جمهوری ترکیــه ادامه داد: در ســریع ترین زمان ممکن با 
تانک های خود برای انهدام مقر تروریســت ها وارد عمل می شویم و 
تانک ها و ســربازان ما تروریست ها را در شمال سوریه و عراق ریشه 

کن خواهند کرد.

باید با آژانس وارد مذاکره دوجانبه 
شویم

حسن بهشــتی پور گفت: ما باید با آژانس مذاکرات دوجانبه داشته 
باشیم و از این طریق ابهامات را رفع کنیم و در تعامل با این نهاد باید 

بهانه را از آمریکا، انگلیس و فرانسه بگیریم.
سایت فردا نوشت: قطعنامه اخیر شورای حکام علیه ایران و البته ادامه 
مواضع تند و تیز غربی ها علیه ایران نشان می دهد شرایط در حوزه 

سیاست خارجی عادی نیست.
حسن بهشتی پور، استاد دانشگاه و تحلیلگر مسائل سیاست خارجی، 
دربــاره این موضوع بــه »فردا« گفت: »ما باید بــا آژانس مذاکرات 
دوجانبه داشته باشیم و از این طریق ابهامات را رفع کنیم. من مواضع 
آقای اســلامی و آقای امیرعبداللهیان مبنی بر اینکه ایران نسبت به 
آژانس واکنش نشان می دهد را چندان به مصلحت نمی دانم و انگار 
تکرار آن چیزی اســت که در ســال8۴ گذشت. ما نباید در تقابل با 
آژانــس قرار بگیریم و در تعامل با این نهاد بایــد بهانه را از آمریکا، 

انگلیس و فرانسه بگیریم«.
او ادامــه داد: »گفت وگو و تعامل بــا آژانس می تواند بر روند مذاکره 
با ۱+۵ هــم تأثیر مثبت بگذارد. از طرفی بایــد بدانیم که غربی ها 
می خواهند ببینند نتیجه اعتراضات در ایران چه می شود و تا نتیجه 
روشــن نشــود، پای میز مذاکره نمی آیند. بنابراین به موازات اتخاذ 
سیاســت های مناســب در عرصه بین المللی باید اوضاع داخلی هم 

سامان یابد و مدیریت بحران صورت گیرد«.
این تحلیلگر مســائل سیاست خارجی درباره اینکه آیا آژانس تحت 
تأثیر آمریکا و اسرائیل عمل می کند، بیان کرد: »من تصورم اینگونه 
نیست. مگر ترامپ کم فشار آورد که آژانس گزارشی علیه ایران صادر 
کند؟ آن زمان آمریکا نفوذ نداشت و حالا دارد؟ این تحلیل ها چندان 
درســت نیست. آقای گروسی به عنوان مدیرکل آژانس گرایش های 
ضدایرانی دارد اما عملکرد آژانس به عنوان یک نهاد بین المللی صرفا 
تحت تأثیر نظرات مدیرکلش نیست. صدور قطعنامه می تواند با فشار 
غربی ها بوده باشــد اما در صورتی که ابهامی وجود داشته باشد که 
اکنون هســت. ایران باید به پرســش های آژانس پاسخ های روشنی 
بدهد تا اقناع ســازی رخ دهد؛ مانند ســال8۶ که در دوره مذاکرات 
توسط آقای لاریجانی ایران مستدل و کامل به شش پرسش آژانس 
پاســخ داد و آژانس هم اعلام کرد که قانع شدم و مشکل حل شد. 
اکنون هم باید از آن تجربه تاریخی استفاده کنیم و خود را در برابر 

آژانس قرار ندهیم«.
بهشــتی پور در پایان گفت: »بایــد واقع بینانه به عرصه نگاه کنیم. 
حتما از روش تعامل بهتر نتیجه می گیریم. می گویند یک بار تعامل 
کردیم و برجام امضا شــد و نتیجــه نگرفتیم در صورتی که همان 
برجام هم درگیر بعضی بازی های داخلی شــد. اکنون وقت تقابل 
در عرصه بین المللی نیســت و امیدوارم مســئولان این حقیقت را 

دریافته باشند«.

آن سوی آب

جی
خار

ست 
سیا

گفته بودیم که فشار و قطعنامه سیاسی چیزی را تغییر نمی دهد و 
صدور قطعنامه واکنش جدی دارد و به همین خاطر تولید اورانیوم 

۶۰ درصد در فردو از روز گذشته آغاز شده است

,,



4
چهارشنبه 2 آذر 1401/   سال سوم  /   شماره 1356
Vol.3.No.1356/ November 23.2022

www.sobhe-emrooz.ir

sobhe.emrooz.news@gmail.com

صاد
اقت

یارانه ۸ میلیونی به چه کسانی می رسد؟
نوشــت:اگرچه  نیوز  تجــارت 
حدود سه میلیون نفر به لیست 
یارانه بگیران اضافه شده است، 
اما سازمان هدفمندی یارانه ها از 
معیار جدیدی برای حذف یارانه 
نقدی رونمایی کرده است و آن 
هم دریافت ســهمیه دو هزار 

دلاری سالانه است. براساس وعده جدید سازمان هدفمندی یارانه ها یک 
خانوار چهار نفره که در هفت ماه گذشته مشمول یارانه نبودند، در مجموع 
بین 8 تا ۱۱ میلیون تومان یارانه باید دریافت کنند. همزمان با واریز یارانه 
نقدی ۳۰۰ و ۴۰۰ هزار تومانی از اردیبهشت ماه سال جاری، یارانه برخی 
از خانوارها قطع شد و در چند ماه گذشته علی رغم اعتراض و پیگیری های 

متعدد، یارانه این افراد واریز نشد.
اما حالا ســازمان هدفمندســازی یارانه ها جدیدا اعلام کرده که اطلاعات 
خانوارهای موجود را بررســی کرده و از مجموع حدود ۶ میلیون نفری که 

یارانه آن ها قطع شده بود، سه میلیون نفر مشمول یارانه جدید شده اند.
اما این اطلاعیه اعلام نکرده که آیا یارانه مشــمولان جدید هفته گذشته 
واریز شــده یا نه. همچنین زمان واریز معوقات یارانه جاماندگان هم اعلام 
نشده است. چون پیش از این بارها مطرح شده بود که اگر خانواری مشمول 
یارانه باشــد و یارانه او به خطا قطع شــده باشد، معوقات یارانه به حساب 
سرپرست خانوار واریز می شود. اگر چنین وعده ای اجرایی باشد، افرادی که 
از اردیبهشت ماه یارانه نگرفته اند، حدود دو میلیون و ۱۰۰ تا دو میلیون و 
8۰۰ هزار تومان از سازمان هدفمندی یارانه ها طلب دارند و این سازمان باید 

این یارانه را یکجا و یا به تدریج برای مشمولان واریز کند.
پیام ها نشان می دهد برخی از افرادی که تاکنون مشمول یارانه نبودند، این 

ماه یارانه جدید گرفته اند، اما معوقات قبلی برای آن ها واریز نشده است.
البته سازمان هدفمندی یارانه ها در اطلاعیه جدید خود اعلام کرده که »کل 
افراد محذوف اردیبهشــت ۱۴۰۱، ۵۹۳۰۰۰۰ نفر بودند که از این تعداد 
۴۳۰۰۰۰۰ نفر در ســامانه حمایت درخواست بازبینی ثبت کردند. از این 
تعداد ۳۰۰۰۰۰۰ نفر در دهک های درآمدی ۱ـ۹ شناخته شدند و مجدداً 

یارانه ایشان برقرار و معوقات یارانه به حساب سرپرست خانوار واریز شد.«
بر اساس این ادعا باید یارانه این گروه و معوقات آن واریز شده باشد و مثلا 
یک خانوار چهار نفره که در هفت ماه گذشــته مشمول یارانه نبودند، در 
مجموع بین 8 تا ۱۱ میلیون تومان یارانه دریافت کنند در حالی که بعید 

است دولت معوقات این چند ماه را یکجا واریز کرده باشد.
معیار جدید حذف یارانه اعلام شد

اگرچه حدود ســه میلیون نفر به لیست یارانه بگیران اضافه شده است، اما 
سازمان هدفمندی یارانه ها از معیار جدیدی برای حذف یارانه نقدی رونمایی 
کرده است و آن هم دریافت سهمیه دو هزار دلاری سالانه است. از دو هفته 
قبــل با افزایش قیمت دلار بازار آزاد و اختــلاف قیمت آن با دلار توافقی، 
بسیاری از افراد کارت ملی خود را در ازای ۶۰۰ تا ۷۰۰ هزار تومان به دلالان 
اجاره می دادند تا از طریق آن دلار سهمیه ای بخرند. اما بعد از آن بود که خبر 
رسید احتمالا اطلاعات این خانوارها به سازمان هدفمندی یارانه ها ارسال 
می شود. به عبارت دیگر اگر فردی این سهمیه را دریافت کند، اطلاعات مربوط 
به آن تحت عنوان فعالیت اقتصادی فرد در سامانه رفاه ایرانیان ثبت خواهد 
شد و ممکن است دهک بندی افراد را دستخوش تغییر کند. حالا باید منتظر 

ماند و دید آیا ماه آینده یارانه خریداران دلار سهمیه ای قطع می شود یا نه.

نگاهی به خداحافظی وزیر راه و شهرسازی از دولت
»رســتم« رسماً رفت!

رییس جمهور درحالی با اســتعفای رستم 
قاســمی، وزیر راه و شهرســازی موافقت 
کرد که شــایعه خروج او از ساختمان این 
وزارتخانه، چند هفته بود که بر فعالیت های 
عمرانی و حمل ونقل در کشور سایه انداخته 

بود.
به گزارش ایسنا، ســید ابراهیم رییسی ـ 
رئیس جمهوری با استعفای رستم قاسمی ـ 
وزیر راه و شهرسازی، به دلیل آن چه تشدید 
بیمــاری وزیر اعلام شــده، موافقت کرد و 
شــهریار افندی زاده به عنوان سرپرســت 

وزارتخانه منصوب شد.
روابط عمومی وزارت راه و شهرسازی ضمن 
تایید این خبر به ایسنا اعلام کرد که هنوز 
گزینه جایگزین رســتم قاسمی مشخص 

نیست.
رئیس جمهوری ضمن تقدیر از تلاش های 
قاسمی در دوران مسئولیت خود در وزارت 
راه و شهرسازی و آرزوی سلامتی برای او، 
با استعفای رســتم قاسمی در پی تشدید 
بیماری موافقت و ابــراز امیدواری کرد که 
بتــوان از توانمندی های او پس از بهبودی 

کامل استفاده کرد.
رستم قاســمی روز چهارشــنبه ۲۵ آبان 
۱۴۰۱ متــن اســتعفای خــود را تقدیم 
رئیس جمهوری کرده اســت. او در جلسه 
روز چهارشــنبه هیات دولت شرکت نکرد 

تا گمانه زنی ها نســبت به خداحافظی او از 
سمت خود تقویت شود. گزینه هایی هم به 
عنوان افراد جانشین رستم قاسمی مطرح 
شــده، اما هنوز چیزی مشخص نیست و 
حتی ســخنگوی دولت درباره اســتعفای 
قاسمی یا گزینه های جاگزین او صحبتی 

نکرده است.
در هفته های گذشته انتقادهایی نسبت به 
عملکرد وزارت راه و شهرســازی در اجرای 
پروژه نهصت ملی مسکن که از برنامه های 

مهم دولت سیزدهم است مطرح شده بود.
پیشتر و در هفته های گذشته یک بار شایعه 
استعفای وزیر راه و شهرسازی در رسانه ها 
مطرح شده بود که قویا تکذیب شد و چند 
روز پــس از آن، قاســمی در برنامه ای در 
فرودگاه امام حاضر شد؛ این خبر بار دیگر 
پنج شنبه گذشــته مطرح شد که تا امروز 

رسما تایید نشده بود.
قاسمی روز گذشــته در شرایطی رسما از 
وزارت راه و شهرسازی خداحافظی کرد که 
روند اجرای طرح ساخت چهار میلیون خانه 
به عنوان یکی از مهم ترین اهداف دولت طی 
بیش از یک ســال گذشته با کندی پیش 
می رفت. بنا بر اعلام ســازمان ملی زمین و 
مســکن تاکنون فقط ۱۹۴ هزار واحد به 
مرحله ی فونداسیون رســیده است. البته 
وزارت راه و شهرســازی برای ۱.۶ میلیون 

واحــد زمین تامین کرده و بر این اســاس 
مســئولان وزارتخانه می گویند که بیش از 

یک میلیون واحد در حال اجرا است.
در بخش حمل و نقل، انتقادها به قاسمی 
کمتر بود؛ چرا که حوزه مســکن، عملکرد 
او را تحت الشعاع قرار داد. بخشی از تمرکز 
وزیر راه و شهرسازی بر روی مذاکرات حمل 
و نقلی، توافقنامه با کشورهای آسیای میانه 
از جمله قزاقستان، آذربایجان و ارمنستان 
بود. بسیاری از طرح های حوزه حمل و نقل 
مثل قطعه ۲ آزادراه تهران ـ شمال و آزادراه 
شیراز ـ اصفهان هنوز به بهره برداری نرسیده 
است. رستم قاسمی مهرماه امسال وعده داد 
که ظرف سه چهارسال آینده ۲۰ میلیارد 
دلار در بخش ریل و بندر هزینه می کنیم. 
اما ابهاماتی از سوی کارشناسان در خصوص 

منابع مالی این وعده مطرح شد.
تلاش های بین المللی رســتم قاسمی در 
بخش مسکن نیز توفیق چندانی نداشت. 
او اقداماتی به منظور ایجاد فضا برای بخش 
خصوصی در جهت ســاخت مســکن در 
سوریه صورت داد؛  هدفی که تاکنون آنطور 

که باید و شاید عملیاتی نشده است.
قاســمی در روزهای پایانــی فعالیت خود 
عملیــات اجرایــی گام  دوم نهضت ملی 
مســکن در شهرهای جدید به تعداد ۱۰۰ 
هزار واحد را آغاز کرد که شائبه هایی درباره 

آن مطرح است؛ از جمله این که در بهترین 
حالت در مرحله شــروع آماده سازی زمین 
اســت و بسیاری حتی طرح ندارند. از قبل 
هــم ۱۰۰ هزار واحد در شــهرهای جدید 
کلنگ زنی شــده بود اما آن طور که باید و 
شاید پیش نمی رود. در خصوص عملکرد 
بنیاد مسکن نیز ساخت سالیانه ۴۰۰ هزار 
خانه به عهده بنیاد قرار دارد که به گفته ی 
مســئولان بنیاد ۱۰۰ هزار واحد شــهری 
و ۱۹۰ هزار واحد روســتایی در مرحله ی 

ساخت قرار  دارد.

آب نداریم؛ اما می خواهیم اطراف تهران شهرک بسازیم!
مشکل کم آبی مجموعه شهرهای تهران 
و کــرج بــا ۱۷ میلیون نفــر جمعیت 
سال هاست که مطرح می شود اما ظاهرا 
بدون توجه به هشــدارهای کارشناسی، 
قرار است شاهد بارگذاری جمعیت بیشتر 
از طریق احداث دســت کم سه شهرک 

جدید در فاز اول باشیم.
به گزارش ایســنا، موضوع ســاخت ۴۰ 
شهر و شــهرک جدید در کشور از سال 
گذشــته مطرح شد. این برنامه به عنوان 
یکــی از راهکارها در تامین مســکن در 
دســتور کار شــرکت عمران شهرهای 
جدید قرار گرفت. اولین قدم شناســایی 
زمین های قابل ســاخت اســت که باید 
از ســوی ســازمان ملی زمین و مسکن 
شناسایی و به تایید شورای عالی معماری 
و شهرسازی برســد. اما به نظر می رسد 
منابع آبی تهران پاســخگوی بارگذاری 

جمعیت جدید نیست.
طبق آخرین اخبر در برخی استان ها مثل 
البرز، مکان یابی شــهرهای اطراف تهران 
انجام و ۴۷ هزار و ۳۴۳ هکتار زمین برای 
احداث شهرک و بارگذاری شناسایی شده 
است. ساخت ۴ شــهرک معادل ۱۷۱۵ 
هکتــار زمین به دســتگاه های مربوطه 
ابلاغ شده، 8 شــهرک در کارگروه ها در 
حال بررســی است و ۲ شهرک نیز مورد 

مخالفت قرار گرفته است.
اوایل مهرماه، علیرضا جعفری ـ مدیرعامل 
شرکت عمران شهرهای جدید به ایسنا 
گفت که برای تهران ســه شــهر جدید 
»خوارزمی«، »فردوس« و »اعتمادیه« را 
داریم که طرح خوارزمی و فردوس آماده 
شده و در دستور کار شورای برنامه ریزی 
اســتان قرار گرفته است. انشاءالله بعد از 
تصویب برای شورای عالی شهرسازی و 
معماری ارسال می شود و عملیات اجرایی 

آغاز خواهد شد.
صحبت از ساخت شهرک های جدید در 
حالی توسط مســئولان مطرح می شود 

که هم اکنون شــهرهای پردیس، پرند، 
هشتگرد و ایوانکی در اطراف تهران قرار 
دارند و حتی تناسبی بین افق جمعیتی 
پردیس کــه از آب و هــوای بهتری در 
مقایسه با سه شهر دیگر برخوردار است با 
منابع آبی آن وجود ندارد. گفته می شود 
پردیس برای حدود ۵۰ هزار نفر آب دارد 
در حالــی که قرار اســت در آینده بیش 
از ۵۰۰ هزار نفر در آن جا ســاکن شوند. 
در شــهر جدید پرند نیز همین امسال 
بســیاری از مردم نسبت به قطعی مکرر 

آب گلایه داشتند.
تأمین و انتقــال آب اســتان تهران از 
طریق دو ســامانه شرق و غرب صورت 
می گیرد که سامانه شرق شامل سدهای 
لار، لتیان و ماملو و سامانه غرب شامل 
سدهای امیرکبیر و طالقان می شود اما 
به نظر می رسد مســاله ی آب تهران به 
تدریج به یکــی از چالش های پایتخت 
تبدیل شــده اســت. این موضوع را به 
راحتی می توان از هشدارهای کم آبی در 

تابستان ۱۴۰۱ متوجه شد و سرانجام به 
سختی از مشکل کم آبی در فصل گرما 
گریختیم. عمده کارشناســان معتقدند  
باید برنامه ای بــرای انتقال جمعیت از 
تهران داشته باشیم تا بتوانیم بخشی از 
فشاری آبی به پایتخت را کاهش دهیم. 
با این حال ظاهــرا برنامه ریزی ها دارد 

برعکس طی می شود.
سیاســت احــداث شــهرهای جدید و 
شهرک ســازی از اواخر دهــه ۶۰ مورد 
توجه قرار گرفت. ســال ۱۳۶8 شرکت 
عمران شهرهای جدید تاسیس شد. اما 
برنامه ها به دلایلی همچون نبود شــغل، 
کمبود امکانــات، کمبــود منابع آبی و 
مشــکل رفت و آمد شــهرهای جدید با 
شــهر مادر، آن طور که باید و شــاید به 
اهداف خود نرسید. هدف اولیه آن بود که 
تا ســال ۱۳۹۵ حدود شش میلیون نفر 
در شهرهای جدید ساکن ساکن شوند اما 
حالا در سال ۱۴۰۱ کمتر از یک میلیون 
و ۲۰۰ هزار نفر در ۲۱ شهر جدید زندگی 

می کنند.
جدا از بحث زیرساخت ها و امکانات، یکی 
از مهم ترین مســائل درخصوص احداث 
شــهرک های جدیــد، جمعیت پذیری 
آن بــر اســاس اســتعدادهای ایجــاد 
زیرســاخت ها بخصوص موضوع تامین 
آب اســت. با توجه به ســکونت ۱۷.۵ 
میلیون نفر در مجموعه شــهری تهران 
و کرج، آیا بارگذاری مجدد جمعیت در 

این استان ها منطقی است؟
تورج کشاورز - کارشــناس ارشد حوزه 
منابع آبی می گوید: عمده کلان شهرهایی 
مثل تهران، اصفهان و شیراز چندین سال 
است که با معضل تامین آب شرب مواجه 
هستند اما با توجه به شرایط خشکسالی 
اخیر و رشد جمعیت این موضوع هر سال 
تشدید می شود، هرچند اولویت تامین 
منابع آب در ابتدا شــرب، صنعت و بعد 
از آن کشــاورزی است اما به دلیل رشد 
جمعیت، اضافه برداشــت و خشکسالی 

منابع آبی پاسخگو نیست.

نرخ دلار و یورو در صرافی های بانکی افزایش یافت
هــر دلار آمریکا سه شــنبه، یکم آذر ماه 
۱۴۰۱ در صرافی های بانکی با ۱۰۰ تومان 
افزایش قیمت نســبت به روز  گذشته با 
نرخ ۳۰ هزار و 8۵۳ تومان معامله شــد. 
به گــزارش خبرنگار اقتصــادی ایرنا، هر 
یــورو در صرافی های بانکی با ۵۶۳ تومان 
قیمت نســبت به روز گذشته با نرخ ۳۱ 

هزار و ۵۵۷ تومان به فروش رسید. قیمت 
خرید هر دلار توســط صرافی های بانکی 
امروز ۳۰ هزار ۵۴۶ تومان و نرخ خرید هر 
یورو نیز ۳۱ هزار و ۲۴۳ تومان اعلام شد. 
علاوه بر این، نرخ خرید اسکناس دلار در 
بازار متشکل ارزی ۲8 هزار و ۷۹۰ تومان 
و نــرخ فروش آن ۲۹ هــزار و ۵۲ تومان 

اعلام شد.
نــرخ خرید یورو ۲۹ هــزار و ۴۶۶ تومان 
و نرخ فــروش آن ۲۹ هزار و ۷۳۴ تومان 
اعلام شد. همچنین در ســامانه نیما در 
معاملات امروز، حواله یورو به قیمت ۲8 
هزار و ۵۹۰ تومان فروخته و حواله دلار به 

بهای ۲۷ هزار و ۹۳۴ تومان معامله شد.

دیدگاه

مسکن

شورای عالی معماری و شهرسازی اعلام کرد؛
ابلاغ سیاست کاهش تراکم واحدهای 

نهضت ملی مسکن به استانداران
شــورای عالی شهرسازی و معماری در مکاتبه با استانداران سراسر 
کشــور سیاســت های کلی دولت را برای کاهــش تراکم ناخالص 

واحدهای مسکونی نهضت ملی مسکن ابلاغ کرد.
در متن مصوبه آمده است: شورای عالی شهرسازی و معماری ایران 
در جلسه مورخ ۲۱ شــهریور ۱۴۰۱ خود، پیرو مباحث مربوط به 
تامین اراضی مورد نیاز نهضت ملی مسکن و در ذیل سیاست های 
کلی دولت مبنی بر کاهش تراکم ناخالص شــهرها و احداث واحد 
مســکونی در حداقل تراکم ساختمانی ممکن، بنا بر تاکید وزیر و 

رئیس شورای عالی به شرح زیر اتخاذ تصمیم کرد:
۱- در شــهرهایی که الگوی تراکمی پهنه تراکمی غالب شــهر بر 
اســاس طرح مصوب ملاک عمل قطعــات ویلایی یک و دو طبقه 
اســت، در صورتی که محدودیت زمین دولتی وجود ندارد و امکان 
تامین زیرساخت وجود دارد، واحدهای مربوط به نهضت ملی مسکن 

به صورت قطعات مستقل حیاط دار یک یا دو طبقه احداث شود.
۲- در سایر شهرهای کشور که متوسط تراکم ساختمانی شهر بیش 
از دو طبقه اســت، احداث بنا در مجتمع های مسکونی مربوط به 
نهضت ملی مسکن وفق تراکم ساختمانی پهنه تراکمی غالب شهر 

بر اساس طرح مصوب ملاک عمل صورت پذیرد.
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در حاشیه برگزاری جشنواره موسیقی نواحی ؛

آقایان صداوسیما؛ این هنرمندان را هم به آنتن راه دهید
۱۵ دوره از برگزاری جشــنواره موسیقی 
نواحی می گذرد؛ جشــنواره ای که هدف 
آن حمایــت از موســیقی قومــی ایران 
زمین، هنرمندان ایــن حوزه و در نهایت 
ارتقــاء فرهنگ عمومی در جامعه تعریف 
شده اســت. ولی مسئله ای که به موازات 
اهــداف برگزاری این جشــنواره به ذهن 
متبادر می شود، این است که آیا حمایت 
از فرهنگ و هنرمنــدان نواحی طی یک 
سال، تنها با برگزاری یک یا نهایتاً دو دوره 

جشنواره کافی است؟
در شــرایط فعلی جز دو جشنواره سالانه 
در حوزه موسیقی قومی ایران ـ موسیقی 
نواحی و آینه دار ـ و البته کنســرت های 
گاه و بیگاهی که عایدی چندانی هم برای 
هنرمند ندارد، راه درآمد جدی دیگری را 
برای هنرمند موسیقی نواحی نمی توان 
متصور بود و این در حالی است که بسیاری 
از آنها به علت کهولت سن دیگر نمی توانند 
شغل دیگری را در کنار فعالیت موسیقایی 
برای خود اختیار کنند و بســیاری از آنها 
بی آنکه هنرشان را به دیگری منتقل کنند 
متاســفانه از دنیا می روند. پس راه چاره 

چیست؟
در این میان نوک یکی از فلش های اصلی، 
صداوسیما و برنامه سازانش را نشانه می 
گیرد. رسانه ملی همان طور که از نامش 
برمــی آید، می تواند بــه جای پرداختن 
بی رویه به موسیقی پاپ و خواننده های 
نوپایی که به هر بهانه ای مقابل دوربین می 
آیند و به صورت پلی بک اجرا می کنند، 
به این امید که شناخته شوند و فردا روزی 
ســالن های کنسرت هایشان را پر کنند، 
کمی هم از آنتــن خود را نثار هنرمندان 
موســیقی نواحی کند تا شاید آنچه این 
هنرمندان در سینه دارند و بخش عمده 
ای از آن ثبت و ضبط نشــده است به این 

روش به ایرانیان منتقل شود.
البته برخی از محققان در جریان همین 
جشــنواره های محــدود، فایل هایــی از 
هنرمندان نواحی و هنرشان، ثبت و ضبط 
کرده اند، اما مسئله اینجا است که همین 
فایل ها تا چه حد در اختیار مردم یا حداقل 
دوستداران موسیقی قرار گرفته است و اگر 
هم دسترسی به آنها راحت است، چقدر در 

این زمینه اطلاع رسانی شده است؟
به هر حال همگان بر این اصل توافق داریم 
که موســیقی نواحی، آن بخش از میراث 
ملی ماســت که به حمایــت جدی نیاز 
دارد؛ حال چه فعالان این حوزه را هنرمند 
بنامیم یا خیر، حمایت از آنها برای حفظ 
برگی طلایی از میراثمــان امری حیاتی 

است و این حمایت از طرق مختلف مانند 
نمایش اجراهای آنها از طریق صداوسیما، 
برگزاری کنسرت و جشنواره و فرستادن 
آنها به فســتیوال های خارجی می تواند 
صورت گیرد.  با این همه از دیرباز تاکنون 
همواره متولیان موســیقی به شیوه رفع 
تکلیف، تنها به برگزاری یک جشنواره در 
این حوزه بسنده کرده اند تا در انتها با ارائه 
بیلان کاری خود را دغدغه مند موسیقی 
قومیت ها نشــان دهنــد. هرچند که به 
همین جشنواره ها هم از دیرباز نقدهایی 
وارد بــوده و تاکنون تلاش چندانی برای 
رفع مشکلات و ارائه خلاقیت های جدید، 

صورت نگرفته است.
خبرنگار موسیقی ایسنا در همین زمینه و 
البته در حاشیه پانزدهین دوره از جشنواره 
موسیقی نواحی که به تازگی دفتر آن هم 
بسته شد، با دو تن از شرکت کنندگان این 
رویداد گفت وگوهایی مجزا داشته است تا 
در مشــورت با آنها به نتیجه بهتری برای 
برگزاری رویدادی برســیم که هدفش در 

نهایت اعتلای موسیقی نواحی است.
خودشان هم نمی دانند استعداد دارند!

در ابتدا صحبتی داشتیم با محمود صادقی، 
نوازنده دو تار خراسان شمالی که ۳۷ سال 
اســت دوتار می نوازد و بعدتر هم سه تار 
آموخته اســت. این هنرمند می گوید که 
برایش غنیمت اســت بتواند در حد توان 
موجب حفظ و نشــر موسیقی و فرهنگ 

منطقه خود شود.
او درباره برگزاری جشنواره ای درخور برای 
موسیقی نواحی می گوید: یکی از اقداماتی 
که باید در جشــنواره ای برای موســیقی 
نواحی صورت بگیرد، کشــف استعدادها 

اســت. ولی کشــف پدیده های موسیقی 
کار راحتی نیست؛ زیرا باید افرادی را پیدا 
کرد که خودشــان هم نمی دانند چنین 
اســتعدادی دارند. همچنین برگزاری هر 
دوره از جشــنواره باید بهتر از دوره قبل 
باشد و هر بار در آن پیشرفت حاصل شود 
وگرنه اینکه در هر دوره به عده ای جایزه 
بدهند که اساس همه جشنواره ها است، 

رشدی در آن نیست.
این هنرمنــد ادامه می دهد: جشــنواره 
موسیقی نواحی نباید صرفا اینگونه باشد 
که هنرمندان با حضور در آن، آنچه را که 
از گذشتگان آموخته اند تکرار کنند بدون 
اینکه خلاقیت و تکنیکــی در آن اعمال 
شود؛ زیرا صرفا یک یادآوری از گذشتگان 
خسته کننده خواهد بود و چندان موجب 
پیشرفت هنرمندان نخواهد بود. جشنواره 
باید بســتری باشــد برای پیــاده کردن 
خلاقیت و تکنیک در چهارچوب اصول  تا 
بدین گونه اثری اجرا شود که بیشتر مورد 

پذیرش باشد.
کافی است موسیقی نواحی در صداوسیما 

دیده و شنیده شود
در ادامه هم صحبتی داشــتیم با محمد 
نعیمی، سرپرســت گروه رامیان قزلباش. 
در ابتــدا از او دربــاره تعــدد برگــزاری 
موسیقی  مختلف مختص  جشنواره های 
نواحی سوال کردیم. پاسخ می دهد: اینکه 
تعداد جشنواره ها بیشتر شود خوب است 
ولــی اینکه یک جشــنواره در طول یک 
سال هر ماه در استان های مختلف برگزار 
شــود خیلی امر جالبی نیست و از ارزش 
آن می کاهد. مهم این است که حمایت از 
هنرمندان و نوازندگان بیشتر شود تا سطح 

و کیفیت آن بالاتر برود نه کمیت.
او ادامه می دهد: مردم به هر حال موسیقی 
نواحی را می بینند و می شــنوند ولی اگر 
انعکاس آن از طریق صدا و ســیما انجام 
شود مخصوصا سیما، حتی اگر جشنواره ها 
دو سال یک بار هم برگزار شود، آن چیزی 

که باید دیده شود، دیده خواهد شد.
از نعیمی ســوال می کنیم که جشنواره 
موســیقی نواحی چه کند کــه در ابعاد 

مناسب برگزار شود؟ 
پاســخ می دهد: این جشنواره قطعا جای 
پیشرفت دارد ولی لازمه آن برنامه ریزی 
مناســب، دعوت از اســاتید ناشناخته و 
شناســاندن آنها به نواحی دیگر اســت. 
چیزی که این رویداد کم دارد این اســت 
که این تشکیلات باید در طول سال برنامه 
ریزی شــود، دبیرخانه ای داشته باشد که 
پس از پایان هــر دوره تیمی حرفه ای در 
هر استان داشته باشد که به آنها مأموریت 
دهد تا استعدادهای نهفته و استعدادهای 

ناشناخته را کشف کنند.
در پایــان از او ســوال می کنیم که بهتر 
نیست برای شناساندن موسیقی نواحی، 

کنسرت برگزار کنیم؟ 
می گویــد: کنســرت آرزوی همه اهالی 
موسیقی اســت و اگر شرایط فراهم شود 
که اینها برای کسب مجوز و گرفتن سالن 
دغدغه نداشته باشند، قطعا اجرای کنسرت 
بهتریــن روش برای جــذب مخاطب و 
شنیدن قسمت بیشتری از موسیقی یک 
قوم و منطقه است؛ زیرا در جشنواره ها تنها 
می توان ۱۵ دقیقه اجرا داشت ولی در یک 
اجرای ۶۰ دقیقه ای حالت های مختلفی از 

موسیقی را می توانیم ارائه دهیم.

برای نبرد با نازی ها؛ هریسون فورد جوان شد
»ایندیانــا جونز ۵« با اســتفاده از فناوری 
جدید VFX هریسون فورد را جوان کرد 

تا او را به ادامه فیلم بازگرداند. 
بــه گزارش ورایتی، هریســون فــورد در 
اولین تصاویری کــه از »ایندیانا جونز ۵« 
منتشر شــده ، دوباره در همان اندازه های 
ماجراجویی فیلم های قبلی دیده شد. این 

عکس ها تایید می کنند که فورد با استفاده 
از جلوه های بصری جوان شــده تا سن او 
با سه گانه اصلی متناسب شود. از فن آوری 
پیری زدایی تنهــا در صحنه آغازین فیلم 
استفاده شده که در قلعه ای در سال ۱۹۴۴ 
ایندیانا را در مقابل گروهی از نازی ها تصویر 

می کند.

جیمز منگولد کارگردان که وظیفه ساخت 
فیلم را از استیون اسپیلبرگ گرفت، گفت: 
پس از سکانس آغازین، شــما خود را در 
ســال ۱۹۶۹ می یابید. مخاطب به معنای 
واقعی کلمه روحیــه هولناک آن روزهای 
اولیه در دهه ۱۹۴۰ را تجربه می کند ... و 

بعد وارد امروز فیلم می شویم.

»آواتار 2« باید حداقل 2 میلیارد دلار بفروشد
ســاخت »آواتار۲« آنقدر پرهزینه شده که 
برای سوددهی باید به چهارمین یا پنجمین 

فیلم پرفروش تاریخ سینما بدل شود.
به گزارش ورایتی، گزارش های اولیه حاکی از 
آن است که بودجه تولید فیلم دوم »آواتار« 
حدود ۲۵۰ میلیون دلار شده ؛ با این حال 
هنوز جیمز کامرون ســازنده فیلم حاضر 
نیست آمار دقیقی ارایه کند. تنها پاسخی 
که کامرون داده این بوده که: لعنتی خیلی 
گــران درآمد.مثل این که کامرون حتی به 
مدیران دیزنی و استودیو قرن بیستم گفته 
بود که بودجه ساخت دنباله »آواتار« آنقدر 
بالاست که می تواند به بدترین مورد تجاری 
تاریخ سینما بدل شود. طبق برآوردهای این 

کارگردان فیلم باید به سومین یا چهارمین 
فیلم پرفروش تاریخ بدل شــود تا بتواند به 

سوددهی برسد.
در فهرست فعلی پرفروش ترین فیلم های 
جهــان )بدون توجــه به تــورم(، »آواتار« 
کامرون در ســال ۲۰۰۹ بــا ۲.۹ میلیارد 
دلار پرفروش تریــن فیلــم جهان اســت. 
»انتقام جویان: پایان بــازی« دیزنی با ۲.۷ 
میلیــون دلار در جایگاه دوم قــرار دارد و 
»تایتانیک« کامرون بــا ۲.۱ میلیارد دلار 
در جایگاه ســوم قــرار دارد. به این ترتیب 
گفته کامرون چنین معنی می دهد که اگر 
»آواتار: راه آب« بخواهد به نتیجه برســد، 
باید از »جنگ ستارگان: نیرو برمی خیزد« با 

فروش ۲.۰۷ میلیارد دلار یا »انتقام جویان: 
جنگ بی نهایــت« با فــروش ۲.۰۵ دلار 
پیشی بگیرد. یا به عبارتی فیلم باید بالای 
۲ میلیارد دلار بفروشــد. تاکنون تنها پنج 
فیلم از مــرز ۲ میلیارد دلار در سرتاســر 
جهان عبور کرده اند که تازه بدون توجه به 
تورم اســت. با این حال و با وجود تاثیری 
که پاندمی بر فروش ســینماها گذاشت، 

فیلم هایی مانند »مرد عنکبوتی: راه برگشتی 
به خانه نیست« با فروش ۱.۹ میلیارد دلار 
و »تاپ گان: ماوریک« با فروش۱.۴ میلیارد 
دلار توانسته اند سود کلانی کسب کنند و 
می توان امید داشت که همین موفقیت برای 

»راه آب« هم رقم بخورد.
فیلم اصلی »آواتار« ۷8۵ میلیون دلار فروش 
داخلی در آمریکا را ثبت کرد و بدون محاسبه 
تورم در جایگاه چهارم جــدول فروش در 
گیشه های آمریکا قرار دارد. در جایگاه پنجم، 
»تــاپ گان: ماوریک« با ۷۱۶ میلیون دلار 

فروش داخلی قرار دارد.
»آواتار: راه آب« ۱۶ دســامبر در سینماها 

اکران می شود.

سکوت»ترانه های پدری« چهار ساله 
شد!

علی ژکان تهیه کننده فیلم سینمایی »ترانه های پدری« ضمن اشاره به 
انتظار چهار ساله برای اکران این فیلم در شرایط مناسب، شرایط فعلی 

را هم برای عرضه این فیلم نامناسب توصیف کرد.
علی ژکان کارگردان باسابقه سینما که به تازگی در مقام تهیه کننده 
برای فیلم سینمایی »ترانه های پدری« به کارگردانی محمد بصیری 
پروانه نمایش دریافت کرده اســت، در گفتگو با خبرنگار مهر درباره 
آخرین وضعیــت برنامه ریزی برای اکران عمومــی این فیلم گفت: 
آنچه مشخص است، شــرایط اکران در سینماهای کشور از این بدتر 
نمی توانست باشد و به همین دلیل ما هم صرفاً پروانه نمایش دریافت 
کرده ایم و مشخص نیست بتوانیم شرایط مناسبی برای اکران آن پیدا 
کنیم. فیلم هایی هم هستند که بیش از ۴، ۵ سال می شود که فرصت 

اکران پیدا نکرده اند.
وی ادامه داد: معضلات حوزه اکران در سینمای ایران همواره بحث روز 
بوده اســت و هر بار به شکلی با این معضل مواجه می شویم. در چند 
سال اخیر هم که به دلیل تشدید این شرایط، فیلم هایی که نمی توانند 
اکران مناسبی داشته باشند، روی دست صاحبان شان باقی مانده است.
این تهیه کننده و کارگردان باسابقه تأکید کرد: به این نکته توجه داشته 
باشــید که وقتی ما از »اکران یــک فیلم« صحبت می کنیم، منظور 
نمایش آن در چند پردیس ســینمایی بزرگ است و نمایش فیلم در 
باقی سینماها که ساختار قدیمی دارند و به روز نیستند را نمی توان به 
حســاب اکران گذاشت. مردم دیگر به سینماهایی که هنوز به شکل 
سنتی اداره می شوند و فیلم نمایش می دهند، نمی روند. دلیل موفقیت 

پردیس های سینمایی هم سروشکل مدرن فعالیت آن هاست. فعالیت 
اکثر سالن های ما هنوز حالت کلاسیک دارد و نزدیک به ۲۰۰ سینما، 
هنوز حتی بازسازی هم نشده اند و امکاناتی مانند صندلی تماشاگران 
و سیستم پخش در آن ها به روزرسانی نشده، طبیعی است که در این 
شرایط اکران فیلم در چنین سالن هایی چندان مطلوب و دلخواه نباشد.
وی افزود: در این وضعیت ما هم ناگزیریم به صورت مقطعی به اکران 
فیلم های خود فکر کنیم و شاهد شرایط باثباتی در کشور نیستیم. در 
دوره ای با مشــکل کرونا مواجه بودیم و حالا با جو ناآرام اجتماعی و 
سیاسی. شرایط به گونه ای شده است که اساساً دیگر مردم به سینما 
نمی روند و وقتی می خواهیم درباره فیلم خود تصمیم گیری کنیم باید 
به صورت مقطعی درباره آن حرف بزنیم. در این شرایط شما نمی توانید 
درباره اکران ســینماها موضعی بگیرید که شامل یک مقطع زمانی 

طولانی مدت شود.
ژکان با تأکید براینکه هنوز تقاضای اکران فیلم »ترانه های پدری« به 
شــورای صنفی اکران داده نشده است گفت: چرا باید متقاضی اکران 
فیلم خود باشــیم؟ این فیلم یک فیلم کودک است و در شرایطی که 
مردم برای فیلم های بزرگسال هم به سینما نمی روند، طبیعی است 
که از فیلم کودک هم اســتقبال نکنند. برای این نوع از فیلم ها باید 
حمایت های ویژه در نظر گرفته شود و فراهم آوردن این تمهیدات، کار 

ما نیست، بلکه کار مدیران است.
وی درباره شــرایط تولید این فیلم هم توضیــح داد: تولید این فیلم 
مربوط به حدود چهار سال پیش می شود که شعار حمایت از سینمای 
کودک از سوی مدیران مطرح می شد. در آن موقعیت احساس کردیم 
که می توانیم ســراغ چنین مضمونی برویم. از آن سال منتظر شرایط 
مناسب برای اکران فیلم بوده ایم. از سال ۹8 با شرایط کرونایی مواجه 
بودیم، حدود ۶ ماه می شود که از وضعیت کرونایی خارج شده ایم اما با 

وضعیت بحرانی تازه ای مواجهیم.
ژکان درباره اســتقبال از فیلم های کودک در حال اکران در سینماها 
هم گفت: شاید از این فیلم ها حمایت ویژه ای از سوی نهادهایی مانند 
آموزش و پرورش صورت گرفته باشد اما آنچه مشخص است، شرایط 
باثباتــی وجود ندارد. درباره فروش همین فیلم ها هم باید دید هزینه 
تمام شده تولید آن ها چقدر بوده است تا بتوانیم درباره موفقیت آن ها 

در گیشه نظر بدهیم.
تهیه کننده »ترانه های پــدری« در پایان تأکید کرد: این فیلم به طور 
کامل با هزینه شخصی ساخته شده است و نهادهای دولتی حتی یک 
ریال به تولید آن کمک نکرده اند. به همین دلیل ناگزیر باید در انتظار 

شرایط باثبات تری برای اکران و عرضه آن باشیم.

کافه سینما
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اجرای طرحی آزمایشی برای بهبود 
وضعیت مخازن زباله در مشهد

مدیر کل هماهنگی و نظارت 
بر خدمات شهری شهرداری 
اجــرای طرحی  از  مشــهد 
آزمایشی در رابطه با مخازن 
زباله خبر داد که در این طرح 
جایگاه هایی برای مخازن زباله 
ایجاد شــده و دسترســی به 

مخزن زباله فقط برای پاکبانان امکان پذیر خواهد بود.
محسن رهنمائی در گفت وگو با ایسنا در خصوص ارتقا دادن مخازن 
زباله در سطح شــهر اظهار کرد: یکی از چالش های همیشگی ما در 
مدیریــت زباله وجود مخزن های زباله ای بــود که حیوانات داخل آن 
می رفتنــد یا زباله گردها آن را واژگون می کردند و در معرض آفتاب و 

بو قرار داشتند.
وی افزود: ما یک رویداد ایده پردازی با حضور شرکت کننده های مختلف 
از جمله دانشجویان، اساتید، دانشــگاهیان و صنعتگران در کارخانه 
نوآوری برگزار کردیم. بعــد از ارائه ۳۵ طرح به ۱۱ طرح نهایی برای 
این منظور رسیدیم که این طرح ها با تعدادی از اساتید داوری شد. در 
نهایت یک طرح تعیین شد که مربوط به مخزن زباله ارتقایافته ای است.

رهنمائی بیان کرد: یکی از ویژگی های این مخزن زباله این اســت که 
برای آن یک جایگاه طراحی شــد. این جایگاه باعث می شود مخزن 
داخل آن قرار گیرد و تنها پاکبان است که می تواند مخزن را خارج کند. 
در حقیقت در مخزن از طریق یک پدال و به صورت دستی باز می شود 
و وقتی بسته شد، زباله داخل مخزن قرار می گیرد. این جایگاه جلوی 
ورود حیوانات یا زباله گردها را گرفته، بهداشتی تر شده، ارتقا پیدا کرده و 

کار نوینی در خصوص مخزن زباله به حساب می آید.
مدیر کل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری مشهد ادامه 
داد: همچنین ایــن جایگاه نوعی زیبایی نیز به همراه دارد و با تعبیه 
آن تصویر نازیبای مخازن زابله با ظاهری آلوده برچیده می شود. روی 
جایگاه زباله مزبور فضاسازی و طراحی های آموزش شهروندی نیز تعبیه 

شده است.
وی خاطرنشــان کرد: در حال حاضر ۲ جایگاه زباله در نواحی غربی و 
شــرقی شهر مستقر شده است. حدود ۳۰ جایگاه دیگر نیز در مناطق 
مختلف نصب خواهد شد تا بازخورد دقیق تری از این طرح دریافت کنیم. 
اگر بازخوردهای خوبی داشت، آن را توسعه خواهیم داد. نتیجه این طرح 

پایلوت سه ماه زمان می برد تا بتوان بازخورد کاملی از آن گرفت.
رهنمائی گفت: در حال حاضر ۵۱۰۰ مخزن در سطح شهر وجود دارد. 
باید توجه داشــت در کنار اجرای این طرح، توســعه مخازن زباله در 
دستور کار  قرار ندارد و مخازن زباله  بیشتر نمی شود. تنها مخازنی که 
در معابر اصلی قرار دارد، به طرح جدید ارتقا پیدا می کنند. البته زمان 
اجرای کامل طرح قابل پیش بینی نیست و ممکن است مدت زیادی 

طول بشکد زیرا اجرای آن اعتبار زیادی می خواهد.

پلمب ۹۳ مرکز عرضه قلیان در مشهد
مسئول برنامه کنترل دخانیات 
دانشگاه علوم پزشکی مشهد 
گفت: ۹۳ مرکز عرضه قلیان 
در مشهد پلمب شد که از این 
مراکز ۲8۲۴ قلیان جمع آوری 

شد.
فرحــزاد   رضــا  مهنــدس 

اظهار کرد: در نیمه نخســت امسال ۴۱۲ بازدید مشترک از کافه ها و 
رســتوران ها با همکاری پلیس اماکن و اتاق اصناف داشتیم و تعداد 
بازدیدهای بهداشت هم در همین بازه زمانی ۱۷ هزار بازدید بود که در 
هر دو مورد به دلیل اهمیت موضوع افزایش میزان بازدیدها را داشته ایم.

وی تصریح کرد: تعداد اخطارهای صادره در ۶ ماهه نخست سال ۱۴۰۱ 
در موارد مشترک ۱۲۷ مورد بوده که ۵۲ مورد آن رفع نقص شد و ۹۵ 
مورد دیگر به مرجع قضایی معرفی شدند که از این تعداد مشکلات ۲ 
مورد آنها برطرف شد و ۹۳ مورد دیگر هم پلمب شد. همچنین از این 

مراکز ۲8۲۴ قلیان جمع آوری شد.
مســئول برنامه کنترل دخانیات دانشگاه علوم پزشکی مشهد با بیان 
اینکه یکــی از نگرانی های موجــود افزایش میــزان گرایش جوانان 
به مصرف قلیان و مواد دخانی معطر بوده اســت، خاطرنشــان کرد: 
متأسفانه سن مصرف مواد دخانی در کشور به شدت پایین آمده و غالب 

مصرف کنندگان انواع دخانیات از جمله قلیان جوانان هستند.
مهندس فرحزاد افزود: بیشترین مشکل در اماکن زیرزمینی و غیرمجاز 
بوده که این موارد بلافاصله پس از تماس های مردمی با ســامانه ۱۹۰ 
مورد پیگیری قرار گرفته است، البته باید بگوییم که در سطح شهر مشهد 

مراکز عرضه وجود ندارد و تنها باید مراکز زیرزمینی کنترل شود.

کشف رود غرق در وعده های بی فرجام
از  از یک دهه  بیش  بابک رحیمیان/ 
بالاتریــن مقام اجرایــی دولت تا پائین 
ترین مســئول محلی برای ساماندهی 
رودخانه کشف رود ضرب الاجل تعیین 

کرده اند که هیچ ضربی نداشته است.
وعده ساماندهی رودخانه »کشف رود« 
به بیش از یک دهه می رســد و آن قدر 
استانداری خراسان  و  قضایی  مسئولان 
رضوی برای آن خط  ونشان کشیدند که 
دفتر خاطرات مــن از این  همه وعده  و 
وعید و ضرب الاجلی که ضرب نداشــت 

خط خطی شده است!
در میان تمام گزارش هایی که به میزان 
موهای ســر در طول عمــر خبرنگاری 
نوشــتم خبر و وعده های ســاماندهی 
»کشــف رود« بیشــت از هر سوژه ای 

تکراری شده است!
رودخانه »»کشــف رود« که روزگاری 
نقش جاده ابریشــم را ایفــا می کرد و 
بسترســاز تمدن در خراسان بود حال 
خود بلای جــان انســان های متمدن 
شده و به دلیل سرازیر شدن مواد آلوده 
صنعتــی حالا به ســمی ترین رودخانه 

ایران تبدیل شده است.
در حاشــیه این رودخانــه کارگاه های 
صنعتــی و خانگــی بســیاری ازجمله 
کارخانه های روده پاک کنی، کارگاه های 
صنعتــی آبــکاری، فاضلاب شــهرک 
صنعتی چرم و متأســفانه فاضلاب های 
انسانی موســوم به فاضلاب خاکستری 
این رودخانه را به کلکسیون مواد سمی 
تبدیــل کرده انــد و در آن طرف عده ای 
فاضلاب های رهاشده را با موتورپمپ به 
درون مزارع کشــیده تا سبزی و صیفی 
کشت کنند و سفره خانواده های ایرانی 

ذا تزئین کنند به همین راحتی!
نمی خواهم بــه قول خبرنــگاران پیاز 
داغــش را زیــاد کنم اما ایــن واقعیت 
ماجرا است و جالب تر از هم روند »جو 
گرفتگی« مســئولانی است که بیش از 
۱۰ ســال برای ایــن رودخانه مخرب 
خط ونشــان می کشــند اما یک نفر از 
این دوســتانی که برای ساماندهی این 
رودخانه در دهه گذشــته از بین المال 
حقوق و مزایا گرفته اند ســؤال نمی کند 
ایــن روزهــای خدمت  که ماحصــل 
چیســت؟ با اینکه آشــنایی چندانی با 
اصطلاحات قضایی نــدارم اما نمی دانم 
چرا واژه »ترک فعــل« چندان در این 

موضوعات کاربردی ندارد؟
وعده های پوچ 

افتخار آشنایی من با کشف رود به سال 
۱۳۹۰ هجری شمســی می رســد لذا 
به یاد دارم مســئولان مصمم خراسان 
رضوی در آن زمان با بهره گیری ضرب 
اسلحه و بیل لودر سعی کردند تا چهره 
حاشــیه این رودخانه را تغییر دهند و 
لذا در همان ســال تمام مزارع ســبزی 
را شــخم زدند تا خدای ناکرده سلامتی 

مردم تهدید نشود.
»کشــف رود« و مشــکلات آن موضوع 
تازه ای نیست که من کشف کرده باشم 
تمامی مدیران  درواقع می توان گفــت 
خراســان رضــوی ازجمله اســتاندار و 
معاونانش از دو دولت گذشــته تاکنون 
توان خود را در ایــن رودخانه به ورطه 
آزمایــش گذاشــتند و حتــی حــوزه 
مشــکلات این رودخانه تا هیئت دولت 
نیز کشیده اســت اما نتیجه ای نداشته 

است.
باوجوداینکه محمدحسن واحدی معاون 
وقت هماهنگی امور عمرانی استانداری 
خراســان رضوی سال ۹۲ عزم مدیریت 
استان برای پیگیری مسائل کشف رود 
تا حصول نتایج نهایی را جدی خواند و 
سعی کرد تا با کشاندن پای دادستان به 
جلســات اهرم قانون را چاشنی ضمانت 
اجرای مصوبات کند اما ظاهراً دستورات 
وی هم در هجمه مشــکلات کشف رود 

غرق شد!
معاون اســتاندار با وجوداینکه در همان 
ســال اداره کل محیط زیست و دانشگاه 
علوم پزشکی مشــهد را موظف کرد تا 
از هرگونه کشــت صیفی جــات در این 
منطقــه جلوگیــری کنند امــا به نظر 
می رســد ضرب الاجل ضربــی وی هم 
ضربی نداشت و وظایف محوله همچنان 

بر روی کاغذ ماند.
آوازه کشــف رود در هشــتمین ســفر 

استانی دولت به مشــهد؛ مردان دولت 
را بر آن داشــت تا قفل این مشــکل را 
با کلید ۱۶۰میلیــارد تومانی تخصیص 
اعتبار بگشــایند اما ظاهــراً این بودجه 

تخصیص یافته نیز فرضی و خیالی بود.
بــه یــاد دارم معصومه ابتــکار رئیس 
سازمان حفاظت محیط زیست کشور نیز 
در کارگروه نجات کشــف رود ۲۴ آبان 
ماه ۱۳۹۴ در نشســتی پیرامون همین 
مشکل در مشهد با قاطعیت اعلام کرد:» 
نمی دهیم شــهرک های صنعتی  اجازه 
پساب آلوده خود را وارد رودخانه کشف 

رود کنند!«
رئیس ســازمان حفاظت محیط زیست 
از  رودخانــه »کشــف رود« را یکــی 
رضوی  خراسان  حیاتی  شــاهرگ های 

دانست و گفت: احیای این رودخانه در 
دستور کار دولت و معاونت ویژه ریاست 

جمهوری است.
مجازات سخت و نافرجام

پــس  ازآن شــهریورماه ســال ۱۳۹۵ 
محمدحسین جعفری مدیرعامل شرکت 
آب منطقه ای خراسان رضوی مدعی شد 
نجات رودخانه کشف رود مشهد مراحل 
پایانی خود را طی می کند و مشــکلات 
بهداشتی و زیســت محیطی کشف رود 
حل شــده اما بعدها مسجل شد که این 

خبر هم برای دل خوشی بوده است.
این موضوع موجب شــد تا فروردین ماه 
۱۳۹۶ نیز معاون دادستان مشهد مدعی 
شــود:»اگر دانشــگاه علوم پزشکی هم 
ورود پیدا نکند ما منتظر نمی شــویم و 

با قاطعیت ورود پیدا می کنیم«
قاضی محمد بخشــی محبی در همان 
زمان اظهار داشــت: متأسفانه عده ای از 
کشــاورزان در اراضی پایین دست چرم 

شــهر اقدام به آبیاری زمین های خود با 
فاضلاب می کنند که بســیار خطرناک 
است و منجر به ایجاد سرطان در مردم 

می شود.
باوجوداینکه معاون دادســتان مشــهد 
تأکید کــرد: نهادهای متولــی و عضو 
کمیسیون بهداشت و سلامت غذایی با 
ریاست فرمانداری و عضویت ارگان هایی 
مثل علوم پزشــکی موظف هســتند با 
مشــاهده این موارد اعلام جــرم کنند 
و پیگیــر پرونده باشــند متذکر شــد: 
»دادستانی منتظر شکایت نخواهد ماند 
و اگر شــخصی با سلامت مردم که خط 
قرمز دادستانی است بازی کند مجازات 

سختی خواهد داشت.«
همــان زمــان آن قــدر کشــف رود و 

موضوعــات آن با جو زدگی رســانه ای 
همراه شــد کــه در پی اخطــار رئیس 
سازمان محیط زیســت کشور به وزارت 
نیــرو بــرای تعلل های صــورت گرفته 
در نجــات »کشــف رود« وزیر نیرو نیز 
واکنش نشان داد تا زمین بازی را عوض 
کند لذا عنوان کرد: محیط زیســت چرا 
توپ »کشــف رود« را در زمین وزارت 

نیرو می اندازد؟
»چیت چیــان« ابراز کــرد:» برای من 
سؤال است که ســازمان محیط زیست 
چــرا موضوعــی را که خــودش باید 
پیگیری کنــد در میــدان وزارت نیرو 

انداخته  است«.
حال  و روز این روزها 

حالا از زمان نخستین گزارشی که برای 
کشف رود نوشتم ۱۱ سال گذشته است 
و وقتی سراغ ساماندهی اش را می گیرم 
مدیر ساماندهی این رودخانه می گوید: 
»تعداد ۱۲ دستگاه توافق نامه مشترک 
همــکاری امضا کردند، کــه به جز مقام 
قضایی بقیه کار خاصی برای این موضوع 
انجام ندادند. تنها آورده مالی از مجموع 
۱۶۰ میلیــارد تومانی که مصوبه ســفر 
ریاست جمهوری برای ساماندهی کشف 
رود بود، مربوط به اســتانداری است که 
تنها ۱۵ میلیارد تومــان از این مبلغ را 
توانســته پرداخت کند. تمام همراهی 
آبفا،  اســتانداری،  مثل  دســتگاه هایی 
آب منطقه ای و محیط زیســت که باید 
موضوعــات مالی را نیز دنبال می کردند 
در همیــن ۱۵ میلیــارد تومان خلاصه 
می شــود و آب منطقه ای نظارت بر این 
محدوده از کشــف رود را به حال خود 

رها کرده است!«
۹ مهرماه ۱۴۰۱ هم رئیس کمیســیون 
اصل ۹۰ مجلس شــورای اسلامی اعلام 
کرد به واسطه تخلفات، ضعف نظارت و 
عملکرد دســتگاه های متولی و دریافت 
شــکایات متعدد در خصوص مســئله 
آلایندگی کشــف رود مشــهد، پرونده 
این رودخانه در کمیســیون تشــکیل 
و وزارت کشــور پیگیر تخلفات شــده 
و به اســتانداری خراســان رضوی در 
این خصوص مســئولیت داده تا طی ۲ 
هفته، معاون عمرانی استاندار این استان 
تخلفات و کوتاهی های روی داده در این 
خصوص را پیگیری و مشخص کند که 
جالب اینجاست با وجود مهلت دو هفته 
ای امــا پس از گذشــت ۴۵ روز حتی 
گزارشــی به دست کمیسیون اصل ۹۰ 

مجلس هم نرسید!
حالا محســن داوری فرماندار مشــهد 
آخرین مسئولی است که در آبان ۱۴۰۱ 
وعــده می دهد تــا پایان ســال آینده 
ساماندهی این رودخانه به پایان خواهد 

رسید!
در حالی کــه تاکنون دســتور رییس 
جمهور، خط و نشــان رییس ســازمان 
محیط زیست کشــور، وزیر نیرو، ضرب 
الاجل معاون دادستان مشهد و دستور 
اســتاندار و پیگیری رییس کمیسیون 
اصل ۹۰ مجلس نتوانســته است برای 
ساماندهی این رود کار ساز باشد تاکید 
فرمانــدار حتی جنبه دل خوشــی هم 
نــدارد و به قول بزرگ ترها گوش مردم 
 مشــهد پس از ۱۱ ســال وعده و عید 
در خصوص ســاماندهی کشف رود پر 

است! 

تاکنون دستور رییس جمهور، خط و نشان رییس سازمان محیط 
زیست کشور، وزیر نیرو، ضرب الاجل معاون دادستان مشهد 
و دستور استاندار و پیگیری رییس کمیسیون اصل ۹۰ مجلس 

نتوانسته است برای ساماندهی این رود کار ساز باشد

,,

استقبال مردم از خانه های نقلی در مشهد
رئیس اتحادیه مشاوران املاک مشهد گفت: 
معاملات بازار مســکن طــی ۴۵ روز تا ۲ 
ماه گذشــته کاملا راکد بوده و کاهش ۲۵ 

درصدی معاملات را تجربه کرده است.
محمد عیــدی در گفت وگو با ایســنا در 
خصوص وضعیت معاملات بازار مســکن 
اظهار کرد: مبلغ اجاره از اسفند سال قبل تا 

اردیبهشت امسال حدود ۳۰ درصد افزایش 
داشــت اما زمانی که مصوبه رشد اجاره بها 
تعیین شــد، طبق آن حداکثر ۲۰ درصد 
افزایش برای این منظور لحاظ می شــد. از 
ابتدای مهر قیمت اجاره مســکن تغییری 
نداشته و حتی امســال جابه جایی افراد از 
منازل نسبت به سال های قبل کمتر انجام 

شده است. وی افزود: دستگاه ها تعامل خوبی 
در زمینه قاعده افزایش حداکثر ۲۰ درصد 
اجاره خانه ها داشتند. همچنین امسال قرار 
بود قراردادها به صورت خودکار تمدید شود 
و مستاجری خانه را تخلیه نکند. به همین 
دلیل امسال معاملات نسبت به سال گذشته 

۲۵ تا ۳۰ کاهش داشته است.  

ان
راس

خ

خـــبر
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511/2اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای  فاقد سند رسمی

قانـون  برابـر رای شـماره ۱۴۰۱۶۰۳۰۶۲۱۷۰۰۲۲۳۲ هیـات  موضـوع 
تعییـن تکلیـف وضعیـت ثبتـی اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی 
مسـتقر در واحـد ثبتـی حـوزه ثبـت ملـک مشـهد منطقـه پنـج تصرفات 
مالکانـه بلامعـارض متقاضـی آقـای حضرتقلـی دواریـان فرزنـد بـرات در 
ششـدانگ یـک قطعـه زمیـن مزروعـی بـه مسـاحت ۵۲۳۰۱  متـر مربع 
قسـمتی از پـلاک ۱ فرعـی از ۲۱۳  اصلـی بخش  ۹ واقع در مشـهد جاده 
ابلـغ روسـتای امرغان سـفلی جنـب منزل حصـزت دواریان  خریـداری از 
مالـک رسـمی آقـای بـرات دواریـان محـرز گردیـده اسـت. لذا بـه منظور 
اطـلاع عمـوم مراتـب در دو نوبـت بـه فاصلـه ۱۵ روز آگهـی می شـود در 
صورتـی کـه اشـخاص نسـبت به صدور سـند مالکیـت متقاضـی اعتراضی 
داشـته باشـند مـی تواننـد از تاریـخ انتشـار اولین آگهـی به مـدت دو ماه 
اعتـراض خـود را بـه ایـن اداره تسـلیم و پـس از اخذ رسـید، ظـرف مدت 
یـک مـاه از تاریخ تسـلیم اعتـراض، دادخواسـت خود را بـه مراجع قضایی 
تقدیـم نماینـد. بدیهـی اسـت در صـورت انقضـای مـدت مذکـور و عـدم 
وصـول اعتـراض طبق مقـررات سـند مالکیت صـادر خواهد شـد. م.الف۵۱۴ 

تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۱/8/۱۷. 
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۱/۹/۲

بشیرپاشائی ـ رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه پنج مشهد

511/3اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک  تربت حیدریه 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهـی موضـوع مـاده ۳ قانـون و مـاده ۱۳ آئیـن نامـه قانـون تعییـن 
تکلیـف وضعیـت ثبتـی و اراضـی و سـاختمانهای  فاقـد سـند رسـمی 
. نظـر بـه دسـتور مـواد ۱ و ۳ قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت ثبتـی 
اراضـی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی مصـوب ۱۳۹۰/۹/۲۰ و برابر 
رای شـماره ۱۴۰۱۶۰۳۰۶۰۰۶۰۰۳۷۴۲  هیـات اول موضـوع ماده یک 
قانـون مذکـور مسـتقر در واحـد ثبتی حوزه ثبـت ملک تربـت حیدریه 
تصرفـات  مالکانـه و بلامعـارض متقاضـی آقـای علـی جهان بیـن فرزند 
غلامحسـین بـه شـماره شناسـنامه ۱۶۶۲  صـادره از تربـت حیدریـه  
نسـبت بـه ششـدانگ یکباب منـزل  به مسـاحت  ۱۰۰/۴۵ متـر مربع ) 
یکصـد و چهـل و پنـج صـدم مترمربع( قسـمتی از پلاکــ ۲۰۵۳  فرعی 
از اراضـی قندشـتن پـلاک ۲۲۵ اصلی دهسـتان اربعه واقع در خراسـان 
رضـوی بخـش یـک حـوزه ثبـت ملـک تربـت حیدریه مـع الواسـطه از 

مالـک رسـمی علـی اکبـر خفاجـه ابراهیـم نیـا محـرز گردیـده اسـت. 
لـذا بـه موجـب مـاده ۳ قانـون تعییـن تکلیف وضعیـت ثبتـی اراضی و 
سـاختمانهای فاقـد سـند رسـمی و مـاده ۱۳ قانـون آئین نامـه مربوطه 
ایـن آگهـی در دو نوبـت بـه فاصلـه ۱۵ روز از طریـق روزنامـه محلـی و 
کثیرالانتشـار در  شـهرها منتشـر تـا در صورتیکـه اشـخاص ذینفـع به 
آرای اعـلام شـده اعتـراض داشـته باشـند بایـد از تاریـخ انتشـار اولیـن 
آگهـی تـا دو مـاه اعتـراض خود را بـه ایـن اداره ثبت محل وقـوع ملک 
تسـلیم و رسـید اخـذ نماینـد.  معتـرض بایـد  ظرف یـک مـاه از تاریخ 
تسـلیم اعتـراض مبادرت به تقدیم دادخواسـت بـه دادگاه عمومی محل 
نمایـد و گواهـی دادخواسـت بـه اداره ثبـت محـل تحویـل دهـد که در 
ایـن صـورت اقدامـات ثبـت موکول بـه ارائه حکـم قطعی دادگاه اسـت 
و در صورتـی کـه اعتـراض در مهلـت قانونـی واصـل نگردد یـا معترض، 
گواهـی تقدیـم دادخواسـت بـه دادگاه عمومی محـل را ارائـه نکند اداره 
ثبـت مبـادرت به صدور سـند مالکیـت می نماید و صدور سـند مالکیت 

مانـع از مراجعـه متضـرر به دادگاه نیسـت. 
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۱/8/۱۶. 

تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۱/۹/۲
سید امین موسوی ـ رئیس ثبت اسناد و املاک تربت حیدریه

511/4اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک  تربت حیدریه 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهـی موضـوع مـاده ۳ قانـون و مـاده ۱۳ آئیـن نامـه قانـون تعییـن 
تکلیـف وضعیـت ثبتـی و اراضـی و سـاختمانهای  فاقـد سـند رسـمی 
. نظـر بـه دسـتور مـواد ۱ و ۳ قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت ثبتـی 
اراضـی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی مصـوب ۱۳۹۰/۹/۲۰ و برابر 
رای شـماره ۱۴۰۱۶۰۳۰۶۰۰۶۰۰۳8۴۰ هیـات اول موضـوع مـاده یک 
قانـون مذکـور مسـتقر در واحـد ثبتی حوزه ثبـت ملک تربـت حیدریه 
تصرفـات  مالکانـه و بلامعـارض متقاضـی آقـای مصطفـی اسـحق پـور 
فرزنـد حمیـد بـه شـماره شناسـنامه ۰۶۹۰۶۶۹۵۹۳ صـادره از تربـت 
حیدریه نسـبت به ششـدانگ یک باب سـاختمان به مسـاحت ۲۱۶/۲۵ 
متـر مربع ) دویسـت وشـانزده وبیسـت وپنج صـدم مترمربع( قسـمتی 
از پلاکــ ۲۴۰ فرعـی از اراضـی آغویـه پلاک ۲۲8 اصلی دهسـتان اربعه 
واقـع در خراسـان رضـوی بخـش یـک حوزه ثبـت ملک تربـت حیدریه 
خریـداری  مـع الواسـطه از مالـک رسـمی محمـد نفتی محـرز گردیده 
اسـت. لـذا بـه موجـب مـاده ۳ قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت ثبتـی 
اراضـی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی و مـاده ۱۳ قانـون آئین نامه 

مربوطـه ایـن آگهـی در دو نوبـت بـه فاصلـه ۱۵ روز از طریـق روزنامـه 
محلـی و کثیرالانتشـار در  شـهرها منتشـر تـا در صورتیکـه اشـخاص 
ذینفـع به آرای اعلام شـده اعتراض داشـته باشـند باید از تاریخ انتشـار 
اولیـن آگهـی تـا دو مـاه اعتراض خـود را به ایـن اداره ثبـت محل وقوع 
ملـک تسـلیم و رسـید اخـذ نماینـد.  معتـرض بایـد  ظـرف یک مـاه از 
تاریـخ تسـلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواسـت بـه دادگاه عمومی 
محـل نمایـد و گواهی دادخواسـت بـه اداره ثبت محل تحویـل دهد که 
در ایـن صـورت اقدامات ثبت موکـول به ارائه حکم قطعی دادگاه اسـت 
و در صورتـی کـه اعتـراض در مهلـت قانونـی واصـل نگردد یـا معترض، 
گواهـی تقدیـم دادخواسـت بـه دادگاه عمومی محـل را ارائـه نکند اداره 
ثبـت مبـادرت به صدور سـند مالکیـت می نماید و صدور سـند مالکیت 

مانـع از مراجعـه متضـرر به دادگاه نیسـت. 
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۱/8/۱۶. 

تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۱/۹/۲
سید امین موسوی ـ رئیس ثبت اسناد و املاک تربت حیدریه

511/1اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای  فاقد سند رسمی

برابـر رای شـماره  ۱۴۰۱۶۰۳۰۶۲۷۱۰۰۲۲۳۳ هیـات  موضـوع قانـون 
تعییـن تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی 
مسـتقر در واحـد ثبتـی حـوزه ثبـت ملک مشـهد منطقه پنـج تصرفات 
مالکانـه بلامعـارض متقاضـی آقـای مرتضـی مـددزاده فرزنـد محمد در 
ششـدانگ یـک  قطعـه زمیـن مزروعی بـه مسـاحت  ۴۰۰۰ متـر مربع 
قسـمتی از پـلاک ۲۲ فرعـی از ۱۴۰ اصلـی بخـش۹  واقـع در اراضـی 
امرغـان خریداری از مالک رسـمی آقای اسـماعیل نـوذری دخت عفیفه 
محـرز گردیـده اسـت. لـذا بـه منظور اطـلاع عمـوم مراتـب در دو نوبت 
بـه فاصلـه ۱۵ روز آگهـی مـی شـود در صورتی که اشـخاص نسـبت به 
صـدور سـند مالکیـت متقاضـی اعتراضـی داشـته باشـند مـی توانند از 
تاریـخ انتشـار اولیـن آگهـی بـه مـدت دو مـاه اعتراض خـود را بـه این 
اداره تسـلیم و پـس از اخـذ رسـید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسـلیم 
اعتـراض، دادخواسـت خـود را به مراجع قضایـی تقدیم نماینـد. بدیهی 
اسـت در صـورت انقضـای مـدت مذکـور و عـدم وصـول اعتـراض طبق 
مقـررات سـند مالکیـت صـادر خواهـد شـد.ضمنا صـدور سـند مانـع از 

مراجعـه متضـرر بـه دادگاه نخواهد شـد. م.الف۵۱۲ 
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۱/8/۱۷. 

تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۱/۹/۲
بشیرپاشائی ـ رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه پنج مشهد

اولین شگفتی جام رقم خورد

 مسی و آرژانتین مغلوب عربستان شدند
تیم ملــی فوتبال آرژانتیــن که یکی از 
مدعیان اصلــی قهرمانی در جام جهانی 
۲۰۲۲ قطر اســت، دیــدار اول خود در 
این مسابقات را با شکست برابر عربستان 
پشت سرگذاشت تا شگفتی اول این جام 

رقم بخورد.
رقابتهای گروه سوم بیست و دومین دوره 
رقابتهای جام جهانی از ســاعت ۱۳:۳۰ 
دقیقه امروز با دیــدار تیم های آرژانتین 
و عربستان در ورزشگاه لوسیل آغاز شد 
که طی آن سبزپوشان آسیایی ۲ بر یک 

حریف نامدار خود را شکست دادند.
این دیــدار در شــرایطی آغاز شــد که 
آرژانتینی هــا در ۳۶ بازی گذشــته خود 
شکســتی نداشــته اند و به عنوان یکی از 
مدعیان اصلی قهرمانی راهی قطر شــده 
بودند. لیونل مسی با این ضربه گل آرژانتین 
را از روی نقطه پنالتی به ثمر رساند اتفاقاتی 
که در نیمه اول رقم خورد حاکی از پیروزی 
آسان تیم ملی آرژانتین بود. این گمانه زنی 
با گل زود هنگام لیونل مسی رنگ تحقق 
به خود گرفت که در دقیقــه ۱۰ از روی 
نقطه پنالتی دروازه عربستان را به راحتی 
باز کرد. این تیم در نیمه اول سه گل دیگر 
هم به ثمر رســاند که هر سه آنها آفساید 
اعلام شد تا نیمه اول با برتری یک بر صفر 

یاران مسی به پایان برسد.

اما در نیمه دوم شرایط تغییر کرد و این 
عربســتان بود که دو بــار دروازه حریف 
قدرتمند خود را باز کرد. در همان شروع 
نیمه دوم صالح الشــهری در دقیقه ۴8 
موفق شــد دروازه آرژانتین را باز کند تا 
کار به تساوی کشیده شود اما این پایان 
کار نبود و در دقیقه ۵۳ سالم الدوساری 
یک گل زیبا به ثمر رساند تا آب سردی 

بر پیکر آرژانتین مدعی بریزد.
بعد از ایــن دو گل ســرمربی آرژانتین 
تصمیــم به ایجاد تغییراتــی در ترکیب 
تیمش قرار گرفت تا گل خورده را جبران 
کند اما بازی کم نقص عربستانی ها این 

فرصت را از آن گرفت.
در ۱۰ دقیقه پایانی لیونل مسی و یارانش 

تلاش زیادی کردند تا دروازه عربستان را 
باز کنند اما دروازه بان سبزپوشان اجازه 
این کار را نداد و در چند موقعیت ناجی 
دروازه اش شد تا در نهایت عربستان اولین 
شــگفتی جام را رقم بزند و به سه امتیاز 
شیرین و فراموش نشــدنی دست پیدا 

کند.
*واکنش مسی به شکست عجیب 

مسی به شکســت غیرمنتظره آرژانتین 
برابر عربستان در جام جهانی ۲۰۲۲ قطر 

واکنش نشان داد.
لیونل مســی، زننده تــک گل تیم ملی 
آرژانتین برابر عربستان سعودی در اولین 
دیدار این تیم در جام جهانی ۲۰۲۲ قطر، 

به سوالات خبرنگاران پاسخ داد.

ســتاره تیم آرژانتین درباره این شکست 
گفت: ما بایــد به کمپ خود بازگردیم و 
به خودمان فکر کنیم. ما باید به این فکر 

کنیم که چه پیش خواهد آمد.
مســی با تمجیدی از تیم ملی عربستان 
سعودی، گفت: ما می دانستیم عربستان 
سعودی بازیکنان خوبی دارد که توپ را 
به خوبی به گــردش درمی آورند و خط 
دفاعی خــود را زیاد به جلو می آورند. ما 
زیاد بر این موضــوع کار کرده بودیم اما 

سرعت انتقال توپ ما زیاد بود.
کاپیتان آلبی سلسته با اشــاره به پایان 
این  طولانی مدت  شکست ناپذیری  روند 
تیــم گفت: بهانه ای باقی نمانده اســت. 
ما می خواهیم بیشــتر از همیشه متحد 
باشیم. این تیم قوی است و آن را نشان 
داده است. این موقعیتی است که ما مدت 
زیادی در آن نبوده ایم. حالا باید نشــان 

دهیم که تیمی واقعی هستیم.
مســی، آرژانتین را در بازی های بعدی 
محکــوم به پیــروزی دانســت و گفت: 
شکست یک ضربه سخت برای همه است 
و ما انتظار نداشتیم جام جهانی را این طور 
آغاز کنیم. هر اتفاقی دلیل دارد. ما باید 
برای آن چه پیش روی ماست آماده شویم. 
ما باید پیروز شــویم و این بستگی به ما 

دارد.

فغانی داور برزیل - صربستان شد

داور ایرانی دیدار برزیل و صربستان 
را سوت خواهد زد. 

به گزارش ایســنا، علیرضــا فغانی، 
داور ایرانی دیدار برزیل و صربستان 
از مرحله گروهی جام جهانی ۲۰۲۲ 

قطر را سوت خواهد زد. 
دیــدار،  ایــن  در  او  دســتیاران 
ابوالفضلــی و محمدرضا  محمدرضا 

منصوری خواهند بود.
او در جام جهانــی قبلی هم دیدار 

برزیل و صربستان را سوت زده بود 
و همچنیــن دیدارهــای رده بندی 
جام و دیدار مهم فرانسه و آرژانتین 
در مرحلــه یک هشــتم جام را هم 

قضاوت کرده بود.

واکنش کی روش به انتقادات از تیم ملی
سرمربی تیم ملی فوتبال ایران با انتشار یک پیام ویدئویی به انتقاداتی 
که از این تیم و ملی پوشان در بازی با انگلیس صورت گرفت، واکنش 

نشان داد.
به گزارش خبرنگار مهر، تیم ملی فوتبال ایران در نخســتین دیدار 
خود در جام جهانی ۲۰۲۲ قطر برابر انگلیس با نتیجه سنگین ۶ بر ۲ 
شکست خورد. عملکرد ملی پوشان و بعضی اتفاقات حاشیه ای باعث 
انتقادات گسترده ای از تیم ایران شد و حتی کارلوس کی روش را بر 
آن داشت که در جریان مسابقه، رو به تماشاگران ایران با واکنش های 

مختلف، به این انتقادات پاسخ بدهد.

یک روز بعد از این بازی جنجالی و ســنگین ترین شکست ایران در 
جام های جهانی، کارلوس کی روش با انتشار پیامی ویدئویی، بار دیگر 

به انتقادات از تیمش واکنش نشان داد.
کی روش این ویدئو که شــامل جملاتی انگیزشــی با تصاویری از 
ناراحتی، حسرت و گریه های خودش، بازیکنان و هواداران ایران است 

نوشت: »بازیکنان دشمنان ما نیستند.«
پیام اصلی این ویدئو که تصاویر بازی با انگلیس هم در آن گنجانده 

شده است »تسلیم نمی شویم« است.
ایران در دومین بازی خود در جام جهانی قطر، از ساعت ۱۳:۳۰ روز 

جمعه این هفته به مصاف تیم ملی ولز می رود.

مستطیل سبز

ش
ورز



8
چهارشنبه 2 آذر 1401/   سال سوم  /   شماره 1356
Vol.3.No.1356/ November 23.2022

www.sobhe-emrooz.ir

sobhe.emrooz.news@gmail.com روز
ی ام

حوال
در

روزنـامه اقتصادی، سیاسی و فرهنگی خراسان رضوی و شمالی 
صاحب امتیاز و مدیر مسئول : حسین رفیعی 

روابط عمومی وامور مشترکین:  0۹1525600۹1
سازمان آگهی ها:  051-۳۸۹2۹۸2۳

نشانی: بولوار دانش آموز -  دانش آموز۳0-پلاک 4   
تلفن:۳۸۹2۹۸24- ۳۸۹2۹۸25                                                                                                           

نمابر:  ۳۸۹2۳452 - 051 سامانه پیام کوتاه: 1000۸0۸۸۸
دفتر خراسان شمالی: 05۸۳225۹01۸

 مطالب درج شده در روزنامه الزاما به 
معنای تایید محتوای آن نمی باشد.

 روزنامه صبح امروز پذیرای مطالب و 
مقالات شما مخاطبان ارجمند می باشد.

SOBH_EMROOZ

SOBH_EMROOZ

درگاه پرداخت امن

بخوانند »زعفـران کاران« 
قیمت ها متعددی برای خرید حمایتی 
زعفران اعلام شــده و حال این سوال 
برای برخی کشاورزان پیش آمده که 
دقیقا قیمت خریــد حمایتی زعفران 

چقدر است؟
به گزارش ایسنا، انتشار اخبار متعدد در 
رابطه با قیمت خرید حمایتی زعفران 
در رسانه ها بســیاری از کشاورزان را 
سردرگم کرده و برخی از آنها به ایسنا 
می گویند که این قیمت های متفاوت 
فضا را برای ســو اســتفاده دلالان باز 
کــرده و این دلالان تــلاش می کنند 
تا با قیمت هــای کمتر زعفران جدید 
را از آنهــا خریداری کنند. اما ســوال 
اینجاســت که قیمت خریــد زعفران 
دقیقا چقدر اعلام شــده اســت؟بنابر 
اعلام سازمان تعاون روستایی به ایسنا 
در ۱۷ آبان ماه، قیمت هر کیلو زعفران 
نگین ۴۱ میلیون و ۳۵۰  هزار تومان، 
زعفران شبه نگین ۳۳ میلیون تومان، 
پوشــال مرغوب کیلویی ۳۲ میلیون 
تومان، پوشــال معمولی ۳۱ میلیون 
تومان و دســته پیچ نیــز ۲۵ میلیون 
تومان توسط شــورای قیمت گذاری 

تعیین شده است.
گفتنی اســت کــه مراکــز خرید در 
مشخص  زعفران کار  شهرســتان های 
شده اســت. کشــاورزان بعد از اخذ 
معرفی نامــه یــا گواهــی تولیــد از 

جهادکشــاورزی محصــول خود را به 
مراکز خریــد برده و معاینــه فنی و 
ظاهری توســط کارشناســان صورت 
می گیرد. اگر زعفران برای ســال قبل 
باشد مرجوع می شود و اگر برای سال 
جدید باشد و اســتانداردهای لازم را 
داشته باشــد تحویل گرفته می شود. 
ســپس این زعفران هــا نمونه برداری 
شده و نمونه به آزمایشگاه ارسال و بعد 
از اعلام نتایج آزمایشگاه، وارد جدول 
کیفی می شوند تا دقیقا مشخص شود 
چــه کیفیتی دارند و در نهایت قیمت 

آنها تعیین می شود.
همچنین خرید به این صورت اســت 
که وقتی کشــاورز زعفران خود را به 
تعاون  ســازمان  داد  تحویل  سازمان 
روســتایی تا ســه ماه زعفران را نزد 
خود امانت نگه  می دارد. یعنی زعفران 
متعلق به کشاورز است. برای جبران 
هزینه های کشــاورز ۳۰ درصد پول 
پرداخت می شود  ابتدا خرید  زعفران 
و ۷۰ درصد مابقی نیز بعد از انقضای 
سه ماه و قطعی شدن معامله پرداخت 
خواهد شد. کشــاورز سه ماه فرصت 

دارد تا اگر قیمت زعفران بالاتر رفت 
آن را پــس بگیرد و بالاتر بفروشــد. 
بعد از ســه مــاه کل پــول پرداخت 
خواهد شــد و زعفران برای سازمان 
تعــاون روســتایی می شــود. معاون 
بازرگانی ســازمان تعاون روســتایی 
نیز در این رابطه به ایســنا گفت که 
طرح خریــد حمایتی زعفران با ابلاغ 
وزیر جهادکشــاورزی توسط سازمان 
تعاون روســتایی در حال انجام است. 
قیمت ها نیز قیمت مصوب قبلی بوده 

و تغییری نکرده است.

رییس اداره اوقاف و امور خیریه ســبزوار گفت: ۵ میلیارد ریال میراث
برای بهســازی مدرسه تاریخی فخریه ســبزوار از محل درآمد 

موقوفه منفعتی این بنا، هزینه شد.
حجت الاسلام جعفر مهدوی خواه روز سه شنبه به خبرنگار ایرنا 
اظهار داشــت: مدرســه فخریه از قدیمی ترین مدارس ایران در 
قرون نخستین اســلامی است که با هزینه اداره اوقاف و نظارت 
اداره میــراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی مرمت و 

بهسازی شده است.
وی افزود: عمده عملیات مرمتی این بنای تاریخی شامل احیای 
اجتماعات،  ســالن  دوبــاره 
تعویض در و پنجره های آن 

بوده است.
بنای مدرسه قدیمی فخریه 
سبزوار در قرن چهارم هجری 
در دوره دولت شیعه دیلمیان 
ترتیب  بدین  ساخته شده و 
قدمت آن حتــی از مدارس 
نظامیه در شهرهای مختلف 
ایــران، که در قــرن پنجم 
هجری و در دوره سلجوقیان 

تاسیس شده، بیشتر است.
نام این مدرســه که در خیابان تاریخی بیهق سبزوار قرار دارد، 
برگرفته از نام فخرالدوله دیلمی، از حاکمان شیعه مذهب دیلمی 

بوده است.
۹۵۰ اثر تاریخی، فرهنگی، طبیعی و معنوی در ســبزوار وجود 
دارد که تاکنون ۱۶۱ مورد آنها در فهرســت آثار ملی ثبت شده  

است.
سبزوار در ۲۳۰ کیلومتری غرب مشهد واقع است.

درسه تاریخی فخریه سبزواربهسازی  شد


